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олитике и народног здравља Л1нло,је РаЈаковић, Министар шума и рудника Љубомир Паитић, Ми- 

НИстар без портфеља др. Браико Мил>у1и, Министар  пољопривреде Никола Бешлић, Министар  фи- 
ичког васпиташа народа Ђуро Чејовић, Министар правде др. Виктор Ружић, Министар финансија 

Војип Тзуричић. 

ПОЧЕТАК У 10.15 ЧАСОВА 
САДРЖАЈ: 

j,     Пре дневног реда: 1 — Читање и усвајање за- 
СКика III редовног састанка Иародне скупштине; 

п^       —- Читањс   тслеграма   упуКеног у име   На- 
Дне   скупштине   породици   умрлог   др.   Динка 

'Ринајстића; 
и    ^ — Саопштење захтева Министра правде o 
Давању суду народних посланика; 

QnK    '— Саопштење  извештаја  o  конституисању 
Доора за проучавање   Међународних   уговора и 

Г10Разума. 
P     '0ворници:  Претседник   Народне   скупштине Имомоии1, 

Милаи 
секретпр  Велжо Випт.спац. 

Нам    . евни РеД: Претрес у иачелу извештаја Фи- 
нсијског   одбора o предлогу   буџета   државних 

3TiCX0'la   н   прихода   са   предлогом   Финансијског 
,1Ко"а за буџетску 1939/40 годину. 

nt-.       Bo'""W.-•Министар   финансија Во.јин Ђуричић, нз- 
иац AliHM Поповић,  известилац Ото Гавриловић, Ми- 

|)аД MapKOBnli, др. Ложе Лаврич (у име групе), Велимир л,,|5елкот.1 Дии inpn.ic Паплопи!!,  Адам  Марип. 

Рол ^егсеД//"л' Милан Симоновић 
дни   посланици,   отварам   IV 

Господо   на- 
редовни   састанак 

Народне скулштине, Изволите чути записник III 
редовног састаика. Молим г. секретара да извол« 
прочитати записник. 

Сскретар Вељко Ili mm.ei.au прочита записннк 
III редовног сасганка. 

Претседннк Л1нлан Симоновић: Има ли ко да 
учиии какву примедбу на прочитани записник? 
(Нема). Примедаба нема, објављујем да je запис- 
ник примЛ)ен, 

Изволите чути телеграм који сам у имо Ha- 
родне скупштине и у нме своје упутио пародици 
умрлог лр. Динка Тринајстића, 

Секретар Вел.ко Випи^скац (чита): 
„Пречасном господииу Иваиу Трилајспићу, 

жупнику — Врдник OTOK Крк. 
У име Народне скупштине и м-оје лично молим 

да изволите иримити искрено и топло саучешће 
поводом с.мрти др. Динка Тринајстића заслужног 
националног  радннка  и  политичара. 

Милан Симоновић, 
Претседник   Народне   скупшташе" 

(Сии народни посланици саслушали су стојећи чи- 
тан>€ телеграма и пропратили усклицима: Слава 
Динку Тринајсти^у!) 
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Претссдипк Милан Симоновић: Мзиолите чути 
захтеве г. Миинсгра правде o издавању народних 
посланика суду. 

Секретар Вел>ко BnuiibCBau (саопштава): Г. 
Министар правде тражи одобрење за продужење 
кривнчног поступка ирстииу г. г. иародних посла- 
ника и го: Јовановића др. Ђор1)а због дела из 
§ 275, 276,277 и 280 К. з.; Јовановик! лр. Ђор1)а 
због дела из § 318, 397, 172, 397, 128 и 171 К. з.; 
Bopnha Фран>е због дела из чл, 3 Закона o за- 
штити јавне безбедности и поретка у држави; 
Борића Фрање због дсла пз чл. 3 Закона o заштити 
јавне безбедности; Беркови11а др. .locmia због дела 
из § 99 К. з.; Стапара др. Богдана због дела из 
§ 302/11 ст. 1 К. з.; Штрцина Ланеза због дела из 
§ 301/11 К. з.; Антонијевића Душана због дела из 
§ 318 К. з. и Гавран Калетановића Исмета због 
дела из § 334 одељак 1 ст. 2 К. з. 

Прстседипк Милаи Симоновић: Ови захтеви г. 
Министра правде упутиће се Имунитетном одбору. 

Изволите чути одборске извештаје o консти- 
Tyncaiby. 

Секрстар Вељко Вншњевац (саопштава): Од- 
бор за проучавање законашх предлога o међуна- 
родним уговори-ма и споразумима извештава На- 
родну скупшпту, да сс 28 фебруара о. г. КОНСТИ- 
туисао и нзабрао себи за претсодника г. Пантића 
Душана, за потпретседника г. Ловаиовића др. 
Ђорђа и за секретара i". Коцеа др. .Iypy. 

Прстссдиик Милан Симоновић: Прелазимо на 
дневии ред. Ha дневном je реду: Прсгрес у начелу 
извештаја Финансијског одоора o прсдлогу буџета 
државних расхода и прихода са предлогом Фннаи- 
сијског закона за  буџетску   1939/40 годину. 

Реч н.ма Мннистар финансија г. Војин Ђури- 
4iili. (Бурно пљескање). 

Мииистар финансија Bojnu Ђуричи^: Господо 
народни посламици, [између многобројиих услова 
које треба да испуњава један добар буџет, два су 
наЈглавпија: с једне стране, он треоа да оуде до- 
вољно велики да обухвати све битне потребе др- 
жавиог и иародниг живота; с друге странс, ои не 
сме бнти толико велиии да премаши платежну моћ 
народа. Изме1)у ове доњс и горње границе имају 
се, дакле, кретати тежње н напори Министра (|)и- 
нансија   прилнком  састављања буџета. 

У колнкој мери предлог буџета за 1939/40 го- 
лииу, којн се пред вама налази, испуњава ова два 
битна услова? 

Мерен величино.м државних и народаих потреба 
овај предлог буџета upe би се могао сматрати као 
недовол.ан него као претеран. To 11отвр1,ује Beli 
сама чии.еннца, да су захтеви свих грана државне 
уираве израженн у првобитиим иредрачунима упу- 
licmiM Министру финансија првмашили садашн.у 
цифру буџетског предлога за првко 1.500 милиона 
динара ii досезали износ од око 14,5 мидијарди 
дашара. Omi гаредрачуни бнли су предходно у више 
махова и сами редуцирани у дотичним Министар- 
стви.ма и ограничавали су се само на најхитиије и 
најважније потребе односних ресора. 

Посматране иезависно од могј^шости покрића, 
највећи део ових потреба може се сматрати да je 
савршено оправдаи. Међутим, као једини одго- 
liopim Мпнистар буџстске равнотеже, «а коме лежи 
одговорност за састав буџета прихода и за прош- 

лажеи>е, могућности покрића, Министар фниансија 
био je присил.ен да тражи знатно онижење ових 
захтева и да предрачун расхода, руководећи се на- 
челом хијерархпје и степена важнссти потреба, 
сведе na onv иеру, која je сагласна са стварном 
фискалном и привредном сиагом земље. 

Иа тај пачпи предрачу« расхода за 1939/40 го- 
днну утврђвн je у суми од 12.942,000.000 динара. 

Повећање расхода no предлогу за 1939/40 го- 
дину према буџету који je на снази износи укупно 
762 милиона динара. Међутим, као што сам већ 
имао прилику да нагласим у комуникеу штампи и у 
експозеу пред Финанснјским одбором, — расходи 
no оиом предлогу повеКани су за 965,8 милиона 
дииара према буџету за 1938/39 годину, ако се 
узму у обзир н расходи чегири државна рудника, 
који су ушли у састан недавно основаног Југосло- 
веиског челика a. д. и расходи Државне хипоте- 
карне банке, — који се налазе у текућми буџету, 
a испали су из овог буџетског предлога. 

Код сваког ynopei)eiba које се врши између 
noiior и старог буџета, намеће се питање оправда- 
iKicni повећања расхода. Одговор на ооо питање 
даје аналнза предложене цифре иовећаља. 

Елементн који су изазвали повећање буџетсжих 
расхода no овом предлогу у односу на садашњи 
буџет могу се у главно^м поделити у групе овако: 
1) Државне заксшске обавезе т. ј. облигатни ра- 
сходи; 2) РасходЈл на земалуску одбрану; 3) Ра- 
сходи држаиних прииредпих прелузеКа и уста- 
иова који носе продуктнвно обележје; 4) Потпу- 
није задовољење потреба no иоједнним рранама 
државне управе и, најзал, и известан пораст цена 
у току 1938 године. 

I la облигатне расходе r.j. na државпе закои- 
ске обавезе долазн: 129 мнлијопа динара на служ- 
бу државних дугова и 50 милноона динара за par- 
ne инвалиде и н.ихове породице. ПовеКање у раз- 
делу државних дугова изазвано je у главном пред- 
виђањем потребних кредита за иове зајмове, чија 
се емисија гек прелвп^а у иду110ј буџетској го- 
дини (6%-тни зајам за јавне радове и народну 
одбрану од 4 мнлијарде дннара), n за зајмове који 
су још у току емнсије (no 6%-тним обвезницама 
за далматииски аграр, 5%-тним средњорочпим об- 
везинцама за јавне радове и no 4%-тнпм обвезни- 
цама за накпаду ратпим добровол>цима. Осем овог 
повећања расхода на државне дугове и ратне ин- 
валиде, облигатан карактер имају тако1)е повећања 
расхода na пензмје у суми од округло 22 милиопа 
дипара, као и иајвећп део повећања код раздела 
Миппстарства правде, где спада и обавеза no Фп- 
nancnjcKOM закону у суми од 35 милиопа дппара, 
која je до сада теретила државпи обртни капитал, 
a затим и обавезпи расходи no закону o уре1)ењу 
рреских судова и no Фипапспјском закопу за 
1938/39 подипу у всзи са оспнвап.ем повпх апела- 
циопих судова. floBeliaibe расхода код Мипистар- 
ства војске и морпарнце изпосп 156 мнлиопа ди- 
нара. Ово лбвећање расхода na земаљску одбрапу 
врло je скромно. Из статистика o порасту војннх 
буџета појсдпппх земаља — од којих je неке на- 
вео Господип Миппстар војске и морпарпце u сво- 
ме експозеу у Фппапспјском одбору, види се да 
je пораст војнпх буџета у другим земљама далеко 
већи. Дапас пајвећи број земал>а, поред редовних 
буџетскнх сретстава за војску, ствара посебпе фон- 
дове sa народну одбрану и прибегава великим за- 
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дужењима. Путем стварања ванбуџетскиХ сретсга- 
ва за подизање наше војне снаге пошли смо и ми, 
када смо у 6% зајму од 4 милијарде дниара пред- 
видели суму од 1,5 милијариу динара за потрсоо 
наше народпе одбране. Али у томе праицу морамо 
учинити један морак даље и стнорнти, no примеру 
других земал.а, један фонд иародне (Одбране FOOJH 
би се дотнрао ваирсдиим сретствима, a чија би сс 
организацпја, пословање и контрола регулисала 
поссбннм  закоиским  мромисима. 

Од суме  повећања  расхода no предлогу бу- 
џета у динара 965,8 мплиона (односмо у динара 
762 милнона. узимајући у обзир neii поменуто сма- 
н>еп>е) око 250 мплиона дннара претстављају, да- 

'кле, законоки обавезно гтовећање, које нијо м ir m 
бити предмет никакне штедње, Са новнм креднтп- 
ма  на земаљску одбрану у сумн од  156 милиоиа, 
ово повеНање пење се на око 400 милиоиа динара. 
Осемтога, предлог буџета расхода садржи пове- 
ћање код државних привредних предузећа и уста- 
иоиа која сама покривају своје расходе. Овде су 
повећања расхода услов за веће приходе и боље 
пословне  резултате,  нсто  као  n  у  приватио-при- 
вредном  пословању. Тако,  повећање расхода из- 
носи   код   Мипистарства  саобраћаја — углавиом 
Управа  државних  железница — 251   милион ди- 
иара   (no одбитку  расхода  за   пепзионере Минп- 
старсгва саобраћаја,  пренетих са раздела „Пепзи- 
јс",у су.мн од 143 милиона дипара и 7 милиона 
дииара ванредних расхода Оделења   за   грађење 
жслезинца,  КОЈИ  палају  na  општа  државпа   срет- 
ства). Повећање расхода код Министарства пошта, 
телеграфа и телефона износи 49,1 милион динара: 
од ове суме 40 милиона округло одпосп се na ре- 
довне и инвестициане трошкове саме поштаноко- 
телеграфске и телефо«ске службе, док су.ма од 9 
мплнопа  дпиара   претставља   разлику  субвенције 
паробродским друштвима no пунбважиим уговори- 
ма,  која  je  до  сада  теретила  обртпи  капнтал.  У 
ресору Мипистарства  финансија  na  продуктивне 
установе долази повеЈгање расхода у суми од 85,5 
милиона динара, и то: на Улраву момопола 35,4 
иилиона, на Државио добро ,,Беље" 28,5 милиона, 
na  Државну фабрику шећера na  Чукарици   18,5 
милиона, na Поштапску штедионицу 3,2 милиона. 
Ови расходи имају највећим делом инвестициони 
карактер   и   допринеће   појачању   комерцијалног 
ефвкта  овпх устапома.  Групишући   сва ова   пове- 
lian.a расхода код продуктивних ресора односно 
код државпих  привредних предузећа   која својс 
расходе  покривају својпм  приходима   добија   се 
су.ма од 385,(i мплипиа  динара у округлој  [^ифри; 

Укупно пак noiiciiaibc расхода на лржавпе ду- 
гове и обавезс, na народну одбрану n na продук- 
тивпе потребе државних привредпих предузећа и 
устапова изпоси близу 800 милиона дипара или 
iipcKo 80% свпх noneliaiba расхода. Другим речп- 
ма, више од 4/5 свих повећања расхода пропстичу 
ii3 директппх законских обавеза државе или су 
намењени потребама земаљске одбране плп, naj- 
зад, служе продуктивним потребама државне npn- 
вреде. Остатак повећања расхода у износу од око 
170 милнона дппара распоређен je између разннх 
rpana државне управе и изазван je нормалним раз- 
нојем државног апарата. 

Најзад треба напоменути да je и пораст цена 
у току 1938 годипе морао пмагп утпцаја na буџет- 
ске расходе. Тако су цепе на велнко — према ип- 
декснма Народне бапке — скочиле за 4,80%  про- 

сечно према киво-у 1937 голине, док je за исто 
међувреме код цена na мало скок износио 6,79%.' 
Према TdMc. сам развој цена праадао on и нешто 
веће повећање буџетскнх расхода у односу на 
1938 39 годину, чак и под претпоставком да се no 
буметском предлогу ne предвиђа подмпрење пи- 
каквих поипх потреба. 

iCpajn.a цпфра повеКања расхода no предлогу 
буџета према садашњем буџету од 762 милиона 
динара односи се са 27,2% на личпе расходе, a ca 
72,8% na материјалне расходе. Повећање свих 
личних расхода no предлогу буџета, прсма буџету 
за 1938 39 годину, изноои 3,77% са 5.504,9 милиона 
на 5.712,3 милпопа. 

Матерпјалнн расходп повећани су no предло- 
rv буџета према садашњем буџету за 8,3% одпо- 
сно са 6.675 милиопа na 7.229,6 милиона. 

Личпи расходи, са мањим илн већим отступа- 
њима, углавпом се стално приближавају износу 
од 50% укупних расхода no државном буџету. 

Однос личних и материјалних расхода no са- 
дашњем буџету за 1938 39, у поређењу са буџети- 
ма извесног броја суседних земаља, геоказује од 
прилике исту сразмеру. 

Лични расходп у проценту према укупној суми 
буџета расхода за 1938/39: 

Југославија 
iniapcKa 
Мађарска 
Румунија 
Чехословачка 

45,2 
49,2 
49 
45.4 
41,1 

Kao IHTO сс пз one табеле види, у земл.ама 
аграрног склопа учешће личних расхода у укуп- 
ној суми буџета расхода скоро je једпако. У Че- 
хословачкој. kao јаче ппдустријализопапој земл>и, 
већ долази мањи постотак na личне расходе: 

Kao саставни део личних расхода појавл>ујс 
се н проблем пензија, којс тешко терете наш др- 
жавни буџет. Расходи на пензије за последњкх 
12 годппа. од 1926,27 до 1937/38 показују огроман 
пораст. Док je у 1926/27 годипп na пепзпје утро- 
шено свега 626 милиопа динара у округлој цп(|)рп. 
у 1937,38 години утрошено je 1.163,2 милпопа дп- 
napa ii.m скоро двоструЈК i. (Др. Браико Чубрило- 
luih: To je диктатура пензжжисала младе чинов- 
никс!) AKO се упореди однос извршеппх расхода 
na пепзије према приходу од иепосредпих пореза 
(без пореза na пословни промет) у одпосппм го- 
динама констатује се да су у 192627 годипи рас- 
ходп na пензије пзносилп свега 38,1% од овог no- 
реског прихода, док су у 1937/38 години апсорбо- 
вали читавих 63,7% од тога прихода, што значи 
повећање за преко 60%. Ако би се расходи na 
пензије и убудуће развијали овим темпом, прети 
озбиљна onacnocT да ова појава унесе озбпл.ап 
поремећај v name државне финансије. И садашњи 
однос између прихода од непосредних пореза и 
расхода na пензије, прстсгавља једну пеповољну 
појаву. Зато he овом аитаљу бити поклоњена по- 
ceona пажп.а. 

li порјед створених ванбуџетских сретстава за 
подмирење ванредних државних потреба из зајма 
од једне мцлијарде дииара у 1937 години, као и 
u,t 6%-ног зајма од 4 мплнјардс дппара, no коме 
се предвиђа прва емисија у сумп од 700 милиона 
динара за ову годину, - ипак су инввстициони 
расходи no прсдлогу буџета за 1939/40 годину no- 
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већани за преко so милиона дннара, према буџету 
за 1938/39 годину. 11 ако ови расходи греба no 
правилу да буду фимансирани ванредним cpor- 
ствима, ипак њихов пораст претставља повољну 
појаву, јер они у крајњој линији служе повећан.у 
државнс и народне имовине и техничке опреме 
земље, која no дефинкцији претставља основии 
услон за даље привредно подизање. Исто тако, 
т. зи. иаирслии расходи, који имају великим делом 
инвестиционн карактср, повећаш су no предлогу, 
према садашњем буџету, за 57 милиона динара, 
са 935,7 na 092,7 милиона динара. 

Посматран у дужем временсксш размаку, за 
последњих 10 година, nam др-жавни буџет не пока- 
.чује од 1930/31 до 1939 40 грдине никакво пове- 
liaii.c расхода. Државии буџет достигао je макси- 
иалну послератну цифру одобрених кредита у 
1930 31 години, са сумом од 13^48,013.160 динара, 
или округло 406 Mii.nioiui динара више него no 
овом предлогу, a у 1931 32 одобрени буџет изно- 
сио je 13.210,303.954 илн за 268,3 милиона динара 
више, ного што износи овај предлог буцета. У ro- 
динама кризе, од 1930 до 1934, у вези општег пада 
цсна и приватних доходака, вршена je енергична 
компресија буџетских расхода, тако, да je у бу- 
џетској 1934/35 години досгагнут најнижи после- 
ратни ниво буџетских расхода, са сумом од 
10.171,250.798 динара одобрених оуџетских ра- 
схода. 

За  време овога периода, у  циљу прилагођа- 
ваи.а    државних    расхода    ор>онулој    привредној 
снази, ишло се чак и испод најскромпије одмере- 
них државних потреба. СтсГга je сасвим природно 
mio je од 1935'3б године, у вези са привредним 
оживљењем и порастом националног доходка, на- 
стао нов пораст буџетских расхода. Ови расходи, 
као mro се види, jom inicv достигли  НИ  ииво бу- 
џета за  1930.31, рађеног у периоду пре кризе, na 
чак im буџета за 10.41 32, када je светска привредна 
криза  већ била  захватила  и  нашу  земљу. Треба, 
међутим, пмати у вид\' да je број становника наше 
земл>е у току пбследње децешгје пораетао за око 
1,500.000 душа, да се законодавсгво развијало,  п 
да je ОПШТИ  кулгурни  umio так()1)е  подигнут. Ако 
уворедимо расходе за просвету, судство, социјалну 
полит\[\у   и   народно   здравл>е,   грађеоине итд. no 
буџету за 1930/31 са тим исгим расходииа no овоме 
предлогу буџета, оида »ожемо констатовати да су 
ти расходи n.i држаиио.м буџету остали готово не- 
промењени,   и   ако   су   егварне   просветне,   судске, 
грађевинске,  социјалне и   здравствепе   потребе  у 
току  последње  деденије  свакако морале  порасги. 
Ове чињенице најбол>е објати.авају н оправдавају 
насушну погребу за стварањем ваибуџетских срет- 
става  за општс упапре^еи.с  name земл.е. У  пајве- 
IICM броју  страних  земаља,  због  државне  интер- 
венциопистпчкс политике и иаоружан.а, и буџетскп 
и ваибхистски  расходи за  ПОСЛедњу децепију скб- 
чили су у огрОмним размерама. Све ово довољно 
доказује да je пораст ра^хода no овом предлогу 
погпуио  нормалан   и   да  се,  шта  више,  креће  у 
веома   скромни.м   границама,  јер  бисмо  за  многе 
државне потребе могли пожелети далеко већа ре- 
довна сретства, 

Како иам се при оваквнм околиостима прнка- 
3yjc могућносг покрића? Друпим речима, ако je 
овај предлог буџета расхода морао бити већи за 
762 иилкона динара, у скупној цифри, од буџета 
који je na снази, да ли je предвиђени вишак прн- 

хода реалан и да ли стоји у складу са платежном 
снагом и са привредним мбгућностима name 
земље? Тиме долазимо на анализу предложеиих 
прихода и на основе њихове процене. 

l-^a покрпКе иањка прихода према расходииа, 
no првобитном буџетском предлогу, процењеном 
у сумп од 300 мнлиона динара, билс су предвиђеие 
иоие фискалне мере н то: 247 милиона динара на 
име  специјалпог доприпоса уз  пепосредне  порезе 

прихода   код   na- 
осмову  корекције 

и   52,5   Mii.inoiia   динара   нових 
следне   таксе   n   трошарине   на 
односних стопа. 

Од ових нових фкскалних иера, биће задржан 
једино приход у суми од 52,5 милиона динара од 
такса и трошарине, 100 милиона динара пропа^ено 
je пакнадно ревнзијом редовппх фискалних и npn- 
вредпих прихода, a остатак од око 150 милиона 
динара попуниће се без прибегавања новпм да- 
жбинама, као и без повећања постојећих дажбина. 
Ове корекције у предлогу буџета прихода ciii)(j- 
aeuihe се посебппм амандманом. Према томе, за 
покриће повећаног буџета расхода за суму од 762 
милнопа динара, од иовог фискалног напора оче- 
кује се свега 52,5 милиона дннара, док се остатак 
до овог износа очекује од аутоматског пораста 
редонпих прихода у вези са развитком т.зв. „no- 
реске материје". У току последље четири године, 
упоредо са оживљењем коњунктуре и снажењем 
куповне Molili, расли су и приходи од коњунктур- 
них пореза, a TO су посредни порези. Ha њима 
велпким делом почива равнотежа и no овом бу- 
џетском  предлогу. 

Од свих прихода, na фискалне приходе долази 
приближно 2/3 или око 8,5, a на приходе државне 
привреде 1 3 или око 4,4 милијарде. Што се тиче 
фискалних прихода,« непосредни порези стоје 
према посредипм порезима у приближној сразмери 
1 према 3, К"од овог упоређења, у посредие порезе 
урачунавају се мопополп, a такође и порез на 
пословни гаромет, којп се једино из администра- 
тивно-техничких разлога води међу пепосредпим 
порезима. 

Процепа предвиђених прихода вршена je кри- 
тички и искрено на осповп елемепата који су фи- 
папснјској адмпниетрацији стајали na pacno.io- 
жењу  у  трепутку  пзраде буџетског  предлога. 

11рема досадашњем ритму наплате фискалних 
прихола — непосредних n поореддшх пореза и ио- 
нопола - за период од првих 9 месецп текуће го- 
днне -- ови прихсди треба да даду крајем ове бу- 
џетске године ви-шак од 474 милиопа дипара 
округло изнад буџетске процеие. Ако би се тај 
рптам и даље одржао, оида се осиовано може оче- 
кивати за идућу годнну, од овог аутомагског пове- 
lian.a (|)искалних прихода, као н у всзи корекције 
crona код такса n трошарина, — један вишак при- 
imea од приближно 530 милиона динара у nope- 
ђењу са 1938/39 годином. Разлику од укупног из- 
носа nonel.an.a прихода према овогодитњем бу- 
1.кту имала бн да пружи државпа прпвреда, као И 
приход који he 6ИТИ регулисан веИ поменутнм 
амапдманом. 

Када je, иеђутим, реч o буџету прихода, o мо- 
гућпостп покриКа, мора се са буџетСКОГ герена 
ripelm na ек(;помскп. Буџет трсба посматрати у 
склопу сних екпномских, a делом и политичких 
чинилаца. Од развоја послова, од кретаља цеиа, 
једпом речп од стап.а прмватпе прнвреде зависи 
у ПрвОм реду остварење буџета прихода. Ha еко- 
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иомскс факторе, пак, може се мање утицати него 
na расходе. Предлог Финансијског закош за 
1939 40 годнну залржао je одредбу кз садашњег 
Финансијског закона (§ 5), која овлашћује Ми- 
нистра фпнаисија да, у случају стварне потребе, 
pamiajN'liii се према развоју пр^шредних прнлика 
ii притицању прихода, кочи матвријалне расходе 
до 10% износа буџстом одобрених крсдита, Ме- 
ђутим, мора се прнзнати да су чисто техничка 
сретсгва — у моја спада компресија расхода, ■— 
сасвим недовољна. Потребна je планска акција, да 
се привредни организаси ознажи, да би хранио др- 
жавне финаисијс. Државии буџст, државна бла- 
гајма, народни новац и јавни крелит могу цвстати 
само у снажној н напредној иародној привреди. 
Зато Крал>евска влада Helic нмшта пропустити, да 
би се иаша народна привреда, тај темсл> државних 
фииансија, што боље унапредила. 

Изиесно noiivmraii.e кошунктурс, карактерише 
irpiiiipi'/um положај у свету у 1938 годшш, упркос 
појачансхг наоружања, активне политике државних 
iiinu-сгииија i' оживљења крелитнс пијацс. Светска 
грговина бележи иазалак према 1937 години, цеие 
иа велико показале су попуштања у великом броју 
земаља. Рекордна жетва пшшице у 1938 годиии 
врши притисак na ценс и отежава полажај аграр- 
них земал>а извозница, у које спада и наша зем- 
ља. Ратна опасност изазвала je TOKOM прошле го- 
дине тешке реперкусије на светском новчаном тр- 
жипггу н тржиппу капитала: огромне колнчине 
злата пребачеие су у септембру из Европе у Аме- 
рику ,улози су се повлачилн у знатној мери, a на 
тржишту племеннтог    метала    иастала   je   нелика 
хоса. 

I lama привреда папредовала je > гоку 1938 го- 
дипе, ма да je ритам тог напретка био спорнјм 
пего у 1937 голтгм. Pa ma психоза задала je и 
машој привреди један удар, од кога се она, ме- 
ђутим, ^брзо схпоравила. Поремећаји на нашем 
иоичапсхм тржишту у мези са одлпвом улога ВОД 
Miii)3irinHX устапова били су мањи nerc у всликом 
броју других лржава, a уз то су већ у току no- 
след№их месеци прошле го;ише добрим делом били 
иадокпа1)Оии. 

Благ-олареКи политици јавних радова, nama 
у.нутрати)а кон>у«ктура добила je новог потстрека, 
a с тнм у вези гакође je порасла и кушовна моћ 
народа. Индсксп СУЗОРА o броју оснгураних рад- 
тпса показују скоЈЈо удвостручавање залосленостм 
према I93S годинн у оним гранама радености где 
je држава најживље шнтервенисала — гра1)сње же- 
лезница, путева, водоградње. У највећбм броју 
натих градских ценгара, грађевинска делатност 
бележи појачање. Број трговачких радња такође 
ie порастао; исто тако, порастао je, више него у 
1937 години, n број акцноиарских лруштана. 

Стваран.с вапбуиетских срелстава за прн- 
нредно н културио viiaiipeljen.e нате земл.е crau.i.a 
нас пред проблем лржавпог кредита. Држаиии 
буџет, са једногодишњим трајањем и са orpaim- 
чеинм срсдсгппма везаним за редовно лржапна 
газдовање, ne може да послужи као база н импулс 
снажпог привредног унапређења наше земље. Зато 
су потребпа посебна и зиатна срсдства и лугого- 
дишм.и приврсдпп план. b'/i, — ни зајам од 4 ми- 
лијарде динара за јавне ралопе м народИу одбрану 
претставља једаи иажап елемент у низу мера којс 
имају да послуже ш.мс цил>у. Остварују!!« се кроз 

Један шестогодишњи псриол, ан he послужити као 
подлога ма којој he држава моћи да развије своју 
активпу привредну и културну улогу и да допрн- 
несе изграђивању неопходно потребне прнврелнс 
»преме name земље, као и њеног општег уналре- 
Кења. За уопех ових кредитаих олерација битан je 
услов стабилност новца и неговање кредитног тр- 
жишта, његово снажење и дириговање једног дела 
националне штедње у државне пласмаме, који пру- 
жају најбол>е услове сигурности и укамаћења. 

11a целом нашем привредном видику у 1938 ro- 
лиии осетнији назадак према 1937 години запажа 
се међутим кОд спол>не трговине. СполЈна трговина 
у 1938 годиии смањена je и no вредносги н no ко- 
личипи. Док Je грпшипскм билаис у 1937 години 
бно активан за 1.038 милиона динара, опламс за 
1938 годшу показује активу од само ~'2 шшкжа. 
Пвакав развој наше спол.нс трговше последица je 
смап.сп.а нзвова, у првом реду житарица, затим 
руда, дрвета као и неке врсте стоке, Hajeehe сма- 
њење извоза према 1947 грдани налази се код пше- 
нице, за 62,Н",', од вредностп или 352 .милпопа ли- 
нара, a код кукуруза 31,203? или 218 милисжа лч- 
нара. Извоз цереалија смањен je за преко пола 
милијардс лпнара, у првом реду због ннских свет- 
ских цена. Благодарећи државиој интервенцији na 
тржлшггу, ueno птеници олржаваио cv иа ииио-у 
знатно luiiiiL'M од светског паритета. 

Овакво померањс нашег трговниског, na са- 
мим тим и платног биланса, na свакп пачин имало 
je пеповол>ног олзива на нашу левизпу сптуацију. 
Осигурап.с стабнлности динара представља у глав- 
ном тројакс мсре: 1) мопетарпо-техппчке мере, 
праћене потребном контролом; 2) васпоставл.ање 
равнотеже у билансу плаћања no пртреби и путем 
крелитппх (шсрација; 3) оптте екопомске мерс 
трајпог и далекосежног зпачаја, кбје преко прсо- 
ријентације наше нацпоналне производп.е, треба 
да обезбеде подмирење у самој земл>и извесних 
основних потреба. које су до сада биле предмет 
увоза. (Др. Милош Тупањаиин: Пре свега добру 
спол.ш' трговину, нс старс маппте него девпзе! 
Иемојте пам стваратн Зеницу са старим машина- 
ма!) C друге стране, те економске мере треба да 
оспособе извесне гране name нацмоналне раднно- 
сти да се нуихови 111П)изводи појаве на светској 
пијаци. Ona преориј«нтација — поред монетарног 
зиачаја, 0 КОМб се мора непрестано мислити — 
имала би и политичко-лривредни и социјални зна- 
чај. јер би створила могућност ширег запослења 
наше раднс снаге. 

Према службеним подацииа, пораст оптицаја 
за последњу годпиу дапа je минималан. покриће 
нијс прсгрпело битних измена. Тако. златиа 
подлога Народне баико... (Др. Mn.iom Тупањанкн: 
Колико иматс девиза у Мародној баици, Госпо- 
линс Мипистре?) Потпуио доволлк), господиие 
иослапиче. Можете бити потпуно мирни. У томе 
иогледу влада узима са задовољством пред Вама 
одговориост и уверавам Вас ла lie ro одржати и у 
булу11е. 

Тако, златна подлога Мародмс баике no стању 
од 15 фебруара ове годнне, представљала je у ста- 
билизованим динарима вредност од 1.912 милиона 
лииара, iioKa3\jyliii iiOBehaibe према стању од пре 
годину дана од 189 милиопа динара. Мовчаиице у 
оптицају и обавезе no виђењу које су истога дана 
износилс 8.675 милиона динара, показују пове- 
han.c у истом раздобљу од свега 318 милиоиа ди- 
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нара.  Покрићс, узимајући у обзир прим,  порасло 
je од 26,4% на 28,3% или за 1,9%. 

ОптерсКење јавним дажбинама no овом пре- 
длогу буџета на сваког становника износи 518 ди- 
иара. Оио je, истина. нешто веће пего no садаш- 
п.см буџету (487 динара), али ипак изостаје иза 
оптерећења у суседним земљама, где je no буџе- 
тима за 1-938/39 годипу износило na np. у Руму- 
пији G1G динара, у Мађарској 718 динара. v Чехо- 
словачкој (npe територијалних промепа) чак 1.015 
динара, 

Национални доходак," према калкулацијама 
вршеним у Министарству финаноија. порастао je 
изме1)у 1935 и 1939 годиие за 9.3 милијарде ди- 
нара, са 37,5 na 46,8 мплијарди. Фискалпо оптере- 
ћење no држаином буџету за 1935/36 годину изно- 
сило je 428 динара na једног становника. 

UITO се тиче цифара o пацпопалпом доходку, 
њих треба расматрати са крајњом резервом, јер 
калкулације ове врсте спадају у ред најтежих и 
млјлеликаптjii\. У спаком сл\чају, допуштено je 
закључити, упоређујући нашу земљу са другим 
земљама. да пораст фискалног оптерећења no на- 
шем државном буџету ne стоји v песразмерп са 
порастом националног доходка. 

Поред осталог, и радц правилније оцене 
фискалпог оптерећења no државном буџету, no- 
требпо je да се у нашем буџетском оистему вра- 
тимо на разликовање привреде од администра- 
ц«је. Држава je правно лице које има низ екопом- 
ских потреба,- које може сама да подмири. Др- 
жавпе жељезнице, на пример, —■ у које je инвести- 
ран капитал ол преко 25 милијарди динара — 
рудпици, Државно добро Беље, фабрика mehepa 
и т. д., cne су то привредна предузећа истога т.ипа 
као и ona у приватној привреди, и њихови приходи 
немају никакве везе са дажбинама и оптерећењем 
no државном буџету. C тога je веома пожел.но да 
Ова предузећа бу^у одврјена од државне адмипи- 
crpaiuije у ужем смислу и да имају потпуно за- 
себну еволуцију од администратавног буџета који 
се подмирује државним дажбинама. Зато не би 
оило ниуколико штетно, када ои се овај привредни 
део дрн<авног буџета развијао миого бржим тем- 
пом, од оног другог, чисто административног 
дола. 

После овог кратког приказа предложеног бу- 
иета за 1939/40 годину и основа на којима je pa- 
ljen мислимо да je допуштено закључити да овај 
буџетсми предлог обухвата, истина најштедадвије 
одмерене. cuc битне потребе државног живота 
док су сретства за п.егово покриће процељена v 
складу са фискалном и привредиом снагом нашег 
народа. (Бурно и дугртрајно одобравање, пљеска- 
ње и узвици: Живео!) 

Претседиик Милан Симоновић: Има реч изве- 
спилац Фппапспјског одбора г. Аћим riononnli. 

Известилац Аћим Поповнћ (чита): 

„И 3 В Е Ш T A J 
ФИНАНСИЈСКОГ ОДБОРА НАРОДНЕ CKVIIUITI111E C) 
ПРЕДЛОГУ БУЏЕТА ДРЖАВНИХ РАСХОДА И ПРИ- 
ХОДД   СА   ОДРЕДБАМА   ФИНАНСИЈСКОГ   ЗАКОНА   ЗА 

1939/40 ГОДЦЦУ 

ИАРОДНОЈ  СКУПШТИНИ 
Финансијски олбор Народне скупштине, na 

својим седппцама од 20 до 27 фебруара 1939. про- 
учио je предлог буџета државпих расхода « при- 

хода са предлогом Фипапсијског закона за 1939/40 
годину, o чему подпоси следећи извештај: 

'Пре пего што пређе на ближа расматрања o 
предлогу буџета за 1939 40 годипу Фипаспјски од- 
бор жели да учини неколико претходних папомена. 

Овај предлог буџета ра1)ен je и поднет Народ- 
ној скупштимн у прнликама које се разлпкују од 
оних под којима je доношен буџет за 1938/39 го- 
дипу, који je дапас na спази. Пре свега, предлог 
буџета поднет je Ihipo/iuoM претставништву у вап- 
редпом сазиву, пошто je рок од 20 повембра, утвр- 
1)ен чл. 102 Устава за подношење буџета у редов- 
nOi\i сазиву, пао у време распуштања Народне скуп- 
iimine и расппсивања скупштннскпх избора који 
су обављени 11 децембра 1938 годинс. Фипансиј- 
ски одбор са задовољсгврм копстатује да се Кра- 
л>евска влада и поред веома окраћеног рока изја- 
онила за gonoineiije р.едовног буџета a протпв бу- 
џетских дванаестина. Буџетске дванаестине, поред 
осталих многобројних псзгода које повлаче за др- 
жавну управу и привреду, мање су у складу и са 
пормалнпм вршењем буџетоког права Народног 
претставништва, него одобравап.ем редбвног др- 
Жавног буџета. 

Предлог буџета за 1939 40 годину, који je до- 
ставл>ен Финанснјском одбору Народне скупштине, 
израдила je у ппгпуности претходна влада. Са- 
дашња Краљевска влада, на основу раније прн- 
бавл>енрг указног овлашћења, само je опровела 
овај буџетски предлог Фипапсијском одбору, не 
upineliH у њему, због краткоће времепа, пикакве 
измене, али je у свом пнс.му, упућепом Народпој 
скупштиии 20 фебруара 1939 годипе, Г. Мипистар 
фппансија саопштио да he потребпе коректуре, 
како у рачунском делу буџетског предлога тако n 
у тексту фипансијског закона, предложити у виду 
амандмана. Предлог буџета за 1939/40 годипу, упо- 
ређен са буџетом за i938/39 који je на снази, no- 
казује повећање за 762 милиона дипара и утврНује 
се у укуппом изпосу од 12.942 милиоиа дииара. Од 
овога повећања на лпчне расходе долази 207,4 
милиопа или'27,2% a na материјалне 554,6 мили- 
она пли 72,8%. Због тога што су лични расходи 
no овом предлогу буџета мање увећапи него мате- 
ријалпи, срезмера између личних и материјалпих 
расхода no предлогу буџета нешто je поболлпана 
у корист материјалних расхода, у поре1)ењу са 
садашњим буџетом. Тако, док су лични расходи no 
буџету за   1938/39 изпосили  45,2%   a  материјални 
54,8! no   овом   предлогу личнн   расходи  изпосе 
44,1% a матсрнјалии 55,9%. Пошто су материјални 
расходи no правилу пепосредпо продуктивпији од 
личпих, то се ова промепа у њиховом узајамном 
одпосу   може   забележпти   као   повољна. 

Повећање расхода  no  овом  предлогу — као 
mro je паглашепо и у експозечма г. Мпппстра 
финансија и г. г. ресорних Министара — проузро- 
ковано je потребама земаљсже одбране, повећањем 
ануитетске службе no државним дуговима, већ 
емитоваппм и у току емионје, којп су намењени 
поглавито привредпој н војннчкој опремп паше 
земље; затп.м je повеКање изазвапо потребама др- 
жавне привреде n, пајзад, служи обезбеђењу пра- 
вилнијег функционисања државне управе у разним 
њепим гранама. C погледом na државне потребе.. 
ово повећање има опште корисну и продуктивну 
намену. 

За пркриће повећања no предложеном буџету 
расхода,  у   прпобитном   предлогу  буџета   прихода 
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бИлС су предвиђене нове дажбине у суми од окру- 
гло 300 милиона динара, претежно код непосред- 
иих пореза. Остатак повећања имао je omu no- 
кривен редовним сретствима, 6д којнх се ескон- 
i овало повећање ii|>niioca. 

Финансијски одбор са зад( вољством je при- 
Milo знању изјаве г. Министра финансија, у нх 
HUM говорима у начелном и специјалном претресу 
буџетског предлога у Финансијском одбору, да he 
се равнотежа no овом предлогу буџета обезбедити 
без прибегавања новнм repetHMa, kao и без пове- 
li.nba постојећих дажбина, са нзузетком извесних 
коректура стопа код гакса' и трошарине, од чега 
се очекује приход од 52 милиона динара, у окру- 

ij цифри. Ове исправке у првобитном предлогу 
буџета прихода, г. Министар финансија предло- 
>i<nlic посебним анандманои, који he накнаднр бити 
достављен Финансијском одбору. Овај износ je 
минЛмалан с погледом на цифру повећања буџета 
према 193839 години, a нарочито с обзирош na 
vKviim- масу буџетских расхода и прихода. 

финансијски одбор сматра за потребно да 
констатује да светска коњунктура показује изве- 
сне знаке потуштанЈа и да то не може остати без 
утицаја и на нашем привредном подручју. Несум- 
њиво je да je го слабљење коњунктуре дошло до 
извесног изражаја и у назадовању наше спољне 
трговине у протеклој години, у п ређењу са 1937 
годином. Ти симптоми налажу оттрезност и у про- 
цен>иван>у нашнх фискалних могућности. Досада- 
mtb'A повол>ан развој привредних прилика омогу- 
Кио te да се у гоку три последње буџетске године 
повећање државних буџетских расхода покрива 
^ојачаним приливом прихода без ггрибегавања 
осетнијем повећању фискалних терета. Финансиј- 
ски одбор поздравља изјаву г. Минисгра финан- 
ciiia. ta he финансијска политика тежити јачању 
националне производње и њенбм диференцирању 
v цил>у појачања нашег народног доходка. Идеал 
o\iu'r-;K4' политике нс може бити смањивање pa- 
схода, што значи суж:аван>е државних потреба, 
ući/ снажење привредних основа на којима raj 
uvuci почива, како би било обезбеђено подмиреЊе 
све већег "'»i1",!11 државних потреба, уз сразмерно 
мап.и фпска.пш и прибредки Hartop. У вези са no- 
јачањем капацитета наше народне привреде стоје 
seh предузете и пројектоване кредитне операције, 
и зато се Финансијски одбор \ пуној мери соли- 
чаришо са програмском изјавом Крал>евске владе 
и г. Министра финансија, да домаћем кредитном 
гржишту, његовом изграђивању и сиажењу треба 
поклонити најпунију пажњу, јер je кредит данас 
и у државном животу једна од најмоћнијих no- 
лута за стављање у покрет целокупне привредне 
активности и осигураЊе социјалног HanpieTKa. 

у вези изложеиог, Фина«сијски одбрр Има 
част замолити Иародну мсулштину, да овај њен 
нзвештај прихвати и да прнми npcvicr оуиста 
државиих расхода и прихода са предлогом Фи- 
пансијског закона за 1939/40 годину оиако, како 
га je Краљевска влада предложила, уз следеће 
иапомсне: 

1) Г. Aunmciap финансија he намнадно, у виду 
закопског и рачупског амандмана, предложити из- 
мене у поднетом предлогу буџета прихода, као и 
у погледу Фииансијског закона; 

2) Поједини чланови <l>iiiiaiiciijci<or одбора 
поднеће какнадно предлоге амандмана sa измбну 

и   допуну  извесних  одредаба  предлога  Финасиј- 
ског закона. 

Mo.m се Народна скупштина, да овласти г. Ми- 
rtHcrpš финацсија, да може изменити редии број 
параграфа и ставова Финаншјског закона онако, 
квко буде дефинитивно усвојен од Народне 
скупштине. 

За известиоце одре! ени су г. г. Ото Гаври- 
лпвиГ., Франц Габр вшек и Аћим Поповић, 

Претседник 
ФииансиЈског одбора, 

Днмитрије Marapamemih, с. р. 
1 ретар, 

Станоје М.  ПротнИ,  с. р. 

Чланови: 
lp. Урош Трбојевић, с. р.; Инж. Аћим rionouiili, 

с. р.; Урош Иелел.ковиЈ>, с. р.; Др, Лдолф Голпл, 
с. р.; Др. Милаи Улмгпски. с. р,; Hemo IUIieiioniili, 
Исмет Гавран КапетановпЈ!, с. р.; Дноннсије Про- 
даиовић, с, р.; Др. Мпловаи Грба, с. р.; Марко 
Краи.ц, с. р.\ Владимпр Чохаџнћ, с. р.; Лале Зу- 
бер, с. р.; Драгослав С. IlaiiTOBuli, с. р.; Др. Луре 
Коцс, с. р.; Осман Вол>евица, с. р,; Ото Гаврпло- 
i-iili, с. р.; Радивоје Л1ило111еп1111, с. р.; Др. Ложе 
Лаврпч, с. р.; Франц Габровшек, с. р.; Тодор Жив- 
KOKHII, с. JI.; 'vlii.ian ГњатоВић, с. р.; Др. Хамид X. 
БфеНдић, с. р.; Mi;.!..!! Стоимировић-Јовановић, 
с. р.; Миж. Драгомир Самокресовић, с. р.; Анђелко 
Л\ихаилов1111, с. р.; Дн.мптрије MupKOBiih, с. р.; 
Др. Антои Огрнзек, с. р.; Лука KocrpeiiMnIi, с. р.; 

Јоца ГеоргиЈевић, с. р." 

Прбтседник Мплан Симоновић: Господо на- 
ро.чии посланици, пре него mro пређемо na дал>и 
рад у оаој седници, ja сам хтео да вас упоаорим 
на једну ствар. Сигурио je да цела Народна скуп- 
штина жеЛи да се стенографске белешке o диску- 
сијм у пленуму Народне скуппгпше на време 
отштампају. ЗбОг тога бих молио сву господу го- 
HcpiillKT     i::   ОДМаХ   ПОСЛС   ОДрЖвНИХ   СВОЈИХ   l'OHopa 
сиђу у Стенб^афски   биро   и   изврше   коректуру 
својих стеНОграма. 

Рад сада прекидамо, a с обзиром на то да 
имамо врло веЛики-број прпјаил.птх говорника 
за дискусију у начелу, моЛији да na време будемо 
овде. 

Сада прскпдамо седницу, a наставићемо рад 
тачно у 5 час ва п i подне. 

Сслиииа je Прекинута у  11.15 часова. 

(Наставак седнице у   17,15  часова) 
Претссдппк Милан СимоиовиИ: Господо no- 

сљаиици, пастаил.а се сединца. Прс исго што би 
iipeiu.iii иа рад и дао реч господи послаиицима 
м)ји су na реду, сматрам за потребнО да упозорпм 
г. r. М&родне послаппке да се за пачелпп прстрес, 
као UHO сте МОГЛИ nn.u'ni na распорсдпе листе, 
јавио прилично великв број соворника данас no 
no/me. ПОред г. извесгиоца ОтОиа Гавриловића 
даиас no подпе говориће n ona господа иародни 
посланици! Милорад Марковић, Јоже Лаврич, Ве- 
лимир Анђелковић, Јосив Цветић и Димитрије 
ГТавловм!!. Према томе молим г. г. народне посла- 
нике да се ne разилазе,-него да буду у сали. 

Има реч пзпестилац г. Ото Гавриловп!!. 
14 
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Известилац Ото Гавриловнћ: Господо народ- 
mi посланици, прошла буџетска дебата у овоме 
Дому имала je за базу дискусију трогодишизег 
рада Кабинета г. др. Милана Стојадиновића. Ta 
дискусија бнла je исцрпна зато што je пред нама 
стајао један огроман материјал и она je била по- 
зитивна ио целокупну дискусију o економско-фи- 
нансијском деловању те владе. Кабинет г. Цвстко- 
вића свега je и цигло месец дана na управи земље. 
() његовом раду не би могли, господо посланици, 
да гопоримо. Али ми имамо декларацију Краљев- 
ске владе и према тој декларацији ми треба да 
заузмемо свој ггав и према њеној садршши no 
економско-фннансијским питањима и став према 
полнтичким питашима. Декларацијом Крал>евске 
влад« домииира, господо, полнтички момеиат и 
то у cranv који каоке: „Крал^вска нлада сматра 
да сгкоразум са Хрватима као хрвагрско iniraibe 
мора бити њена јасна и одлучна политика. Кра- 
л>евска влада верује да се 'овим путем може сгво- 
рити солидна база за једну нову оријентацију 
irainc унутрашње политикс. 
Краљевска влада желн да у атмос(|)ери узајам- 

ног братског разуиевања и трпељивости присту- 
пимо решењу овог историјоког задатка. Али, баш 
због шегове замашнасти и делнкатности треба да 
смо сви свесни, да, ауторнтет државе, јавии н со- 
цијални поредак, имовна безбедност и ред у ад- 
иинистрацији имају бити у потпуиости сачувани. 

У cnojoj припредиој и финансијској политици 
Крал.евска влада fie поклонити најиотпуиију 
пажн.у да се рационално и плански осигурају нај- 
повол>нијн услови, матсријални, технички и пси- 
холошки за што бол>'н привредни напредак земље, 
с тежн>ом да поствпено диференцирање наше pa- 
дипосги и боље искоришћење наших могућности 
доприиесе општем подизању народног благостања 
и привредне независности. 

Недоступно CTojelm na стаиовишту да je бу- 
џетска равнотежа основни темел. добрих држав- 
них фииансија, Краљевска влада ће притом водити 
рачуил o платежној моћи иарода и o правилном 
распореду јавних терета, Понаособ, пак, покло- 
ниће се пажња јавном кредиту у земљи и на 
страни, 11обол>ша11зу услова за развитак нацно- 
налие штедње и осигурати стабилност нашег 
новца". 

Овим су господо, изражена начела и про- 
грами економскофинансијске политике, али, го- 
сподо, то иије програм далеке будуЈшости, то 
ннсу, господо, речи на које треба да очекујемо да 
l.o сс остварити кроз икс година, него су то пи- 
тан»а актуелна и врло прешна. 

Још једна напомепа: Колнкогод та политика 
домииира јавним животом данас, и кроз деклара- 
цију Крал.евске владе, економска и финанснјска 
политика од највећег je значаја, не само за мате- 
рпјално благостање народно, већ и за пснхолошко 
расположење маса. Због тога Краљевска влада 
мора да обрати пажњу, и даље на ову активност 
и да југасловеноким ррађанима у слободној и нвза- 
висној  Југославнји  пружи пуно благостање. 

l осподо народни посланици, Краљевска je вла- 
да дооро урадила што je Мародном претставни- 
niTHv поднела буџет.за наредну годину a не бу- 
i.iercKc Дванаестине. Па, господо, и no цену да се 
окрњи  наше право дебате, да нам се ускрати мо- 

rvliiiocT дискусије, ja мислим да радије треоа да 
примимо и no цену те жртве, да имамо буџет са 
мањом дискусијом, са дискусијом која није тако 
нсцрпна. .lep, као што знате, буџет уноси ред у 
државне финансије, дак буџетске дианаестине при- 
чињавају увек n финанспјске и адмпинстративне 
поремећаје. И зато сматрам да je Влада добро 
урадила што нам je дала буџет a није нам под- 
нела буџетске дванаестине. 

Господо, господпн Министар финансија нам 
je јутрос дао детаљне, реалне и ближллшо постав- 
л>ене податке. Он je детаљно говорио o држав- 
ним ггриходима и расходима, o п.ихопом односу 
према државним и националним потребама, o њи- 
ховом односу пре.ма народном дохотку и према 
платежној моћи народној. 

Господо, експозе Господина Министра финан- 
сија, Kuju сте ви јутрос пажл^иво саслушалп, изнео 
je детал>е тако исцрпно, реално и цифарскЧ) да 
ви из тих цифара и из односа тих ци.фара можете 
добити јасну слику o потребама које су непо- 
крнвене, o тенденцијама у нашим расходима и o 
могућности њиховог покрића. Господо, onaj je 
буџет презентиран са гринаест милијарди динара, 
и већи je од претходнога. Кратка карактеристика 
наших расхода устаљена je no главним групама 
државних потреба. Али ванредне прилике захте- 
вају повећање и тенденција пораста наших pa- 
схода лежи у кредитима обнове земл*е, у ануитет- 
ској служби п за покриће ануитета нових зајмова, 
у обнони привреде, у првом реду железничкога 
парка. Ми, господо, морамо бити начисто с тим да 
репарација више нема, да се железнички парк 
троши и да се рн свагсе године мора систематски 
и плански обнављати. За ближу будућнсст, госпо- 
до, ми морамо рачунати са порастом расхода. II 
иека се нико у овоме Дому не заносн тиме да нас 
идуће године очекује мањи буџет. Ми смо, roeno- 
до, навикли у нашнм дискусијама да увек' тражи- 
мо маи.е буџете, али су садање прилике тахве да 
државну управу нагоне да прешне и хитне no- 
требе мора покрити, и тако ћемо ми у идућој 
години спакако имати већи буџет већих војних 
кредита и услед повећања ануитетске службе. 

Па да je само то господо! Али прилике у ко- 
јпма живимо изиасују огромна средства да би 
држава, у остваривању својих светих и најоснов- 
нијих функција, могла вршити своју дужност као 
што треба. Општа ситуација у свету гони, господо, 
иароде на огромне фискалне жртве. Оружаље да- 
нас није тајна кабннета Министра војног или глап- 
ног генералштаба, нити тајна кабинета Претседни- 
ка владе, пошто се данас народ кроз штампу и 
радно обаве.штава o потребама тчјгз оружања. Због 
тога народ и жртвује на наоружање огромпе ци- 
фре. To би били, господо, директни расходи и те- 
ретиали због индусгријализације и аграризације 
у појсдипи.м земљама заводе се н разни посредни 
порези п с\ч')ис1пгије, да би се земл.а осгаоообила 
било за индугтрију, било за аграр, na да у слу- 
чају потребе буде сама себи довољна, и да у слу- 
чају конфликта не гражи помоћ преко границе. 
У томе правцу г. Министар војскс и морнарице 
дао je врло интересантне податке у Финансијском 
одбору. II ради илустрације желим да вам изне- 
сем иеколико ци(|)ара из тога експозеа г. Мини- 
стра војске и морнарице. 

Господо, Енглсска je 1933 годиие дала за свој 
иојии буџет ero осам милпоиа, a 1937 године че- 
тири стотипс  милиона фунти. Руоија je   1933 ro- 
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дине дала једну милијарду пет стотина милиона 
рубаља, a само четири годинс доцније, дала je 
тридесет милијарди рубаља. Немачка je 1933 го- 
дине дала седам стотина четрдесет три милиона, 
a 1937 године десет милијарди. Сеперне Америчке 
Државе дале су пет стотина двадесет три милијоиа 
долара 1933 године, a 1937 године једну милијарду 
двеста милиона. Италија 1933 године четири сто- 
тине милиона, a кроз три године шест милијарди, 
a Југославија једну милнјарду гриста милиона 
1933, a после четири године две иилијарде осам 
стотииа милиоиа. 

Господо, као ппо видите, огромни скокови, 
страшно оптерећење привреде, и то 1937 године! 
A шта je у 1938 години, колике су ту жртве? Нека 
je довољна ипдикација онај чланак „Политике" 
од пре неколико дана, у коме je изнето у заглавл>у 
да Енглеска дмсвно троши на наоружање четири 
стотине милиона дииара. 

Господо, али налнчјс ове ствари налазимо у 
статистичким податцима, које смо нашли и који 
кажу Да '>yi.H'Tii по!сазују дефиците за 1938 годину 
и TU Северне Америчке Државе, Енглеске, Фрапцу- 
ске, Немачке, 1 [талије и Белгије хиљаду двеста 
милијарди француских франака. Kao mro видите 
једна диспропорција снага, астрономске цнфре и 
човек би се морао запитати, како he се сви ти pa- 
чуни ликвидирати. 

За покриће ових тринаест милијарди динара, 
које су у буџету, ми морамо аиеловати na name 

. пореске обвезнике, a за ванредне потребе које ни- 
су показане, каје ће доћи, које су дошле путем 
зајмоиа, мора.мо апеловати на тржиште капитала, 
и то na nam капитал, чији je творац опет мали 
штедиша и улагач. Поставља се питање xolieMo ли 
успети у томс, м којим мутем ваља водити брод 
наше привредне политике, јср на привреди и me- 
noj MOIvliiiocm лежи овај буџет, лежи његово 
покриће. 

По моме мишљењу, основна линија наше при- 
вредие и финансијске политтике мора почивати на 
овоме: 

Подизање производње; увећаље извоза и одр- 
жаван^е цена, јер ово двоје условљава рентабили- 
тст, могућност плас.маиа н вољу да се пронзводта 
подиже. Али сем тога, као важап постулат, одржа- 
вање активног билапса rL'ialiama. У овим прилика- 
ма одржавање активног биланса плаћања за Југо- 
славију то je услов, и то je момемат, да се мора на- 
рочито врло 6ј)ижл)Иво водити рачуна да не до- 
ј)емо до пасивног биланса плаћања. .Icp од тога 
зависи nama кредитна политнка, зависи оспособ- 
љавање прпвреде за инвестиционе зајмове, од тога 
зависи стабилност динара, и ако хоћете, од тога 
зависи и поверење свега у целокупну нашу фнпап- 
сијску спагу. 

Алн, господо, да постигпемо све ово има.мо 
пуио тешкоћа, тешкоћа које иису у iiaiuoj руцп. 
Светска политачка ситуација у економским одно- 
сима je затворсма, a трговинска расподела света 
je подел.еиа углавном овако, a ja ово желнм да 
истанкем зато да би се јасно видело да све ие стоји 
у нашој руци. Цео свет je подслјсн од прилике 
овако: земље са клириншким обрачуном, a то су: 
ауторитативне државе Немачка, Италија и Јапан. 
(Чује се: A ми, где?) Ви nac пласирајте у једну од 
ових трију група у коју хоћете. 

Господо, рекох, зе.мље са клирнншким обра- 
чуном:   Немачка,  Италија  и  Јапаи.  To  су земље, 

које желе и које морају нзводити своју финансиј- 
ску аутономију, своју екоиомску аутархију. (Др. 
Милош Туиањаичп: Ти све хоћеш да браниш! — 
Жагор.) Ja сам један који браним увек, a ти си је- 
дан кпјп нападаш увек. (Жагор.) Ja нисам ство- 
pen за опозицију. (Чује се са левице: Па тако ка- 
жи!). Али још пешто, господо, ако једнога дана 
уважепи наш друг и ваш поштовапи шеф господин 
Лоца Ловановнћ буде образовао владу вн ћете ви- 
дети да lie on имати страшне муке са својим ко- 
легама који су ро1)еии за опознцију. (Жагор и при- 
говори на левици-) 

Потпретседиик Алојзиј Михелчич: Молим Вас, 
господо, да чујсмо господипа гуворника. 

Известилац Ото Гавриловии (наставља): Да- 
ље, господо има.мо другу групу држава, a TO je 
слободно-девнзни блок, где спадају Северно-аме- 
рнчке државе, Француска, Швајцарска, Белгнја, и 
имамо rpeliii блок, којн je no сграпи од нас a то 
je: Русија са Кином. 

Дакле, господо, са оваквом ситуацијом ми мо- 
рамо рачунати и тако изгледају name муштерије: 
Једпе су са клириншким обрачумом, друге су са 
слободним девизама и трећа грула са којом уоп- 
ште иемамо никакве везе. Mu овако стојимо са 
тим државама и у уре!)ењу својих спол.иих трго- 
вписких одиоса наша je главна ствар у спољиој 
трговинској политици ова, да ми желимо да тргу- 
јемо са целим сиетом, a парочито са опим који 
плаћају слободним девизама. 11.ма три годиие како 
се у томе чине напори да се тто више изађе из 
клиринга. Правац спољне трговине кренуо je тако-, 
да имамо констатовати да смо за клнриишке зсм- 
.i,e ипше извозилн a за неклириншке мање. 

У 1937 години било je 15 клириншких земал.а 
a у овој години 12. Алн, обим спољне трговине je 
опао у "1938 г. за 12,9%. И код ше оитуације ми 
морамо констатовати реалне и фактичне чиље- 
нице, да je најважнији купац и најбоља пијаца за 
наше производе и данас Немачки Рајх, увећан са 
Аустријо.м И судетским областима. Са преко 50% 
Нсмачкн Рајх учествује у иатем лзвозу и са TOM 
читеницом морамо рачунати, - истииа са кли- 
риншким обрачуиом. 

Господо, жалим што су трговински одиоси са 
Италијом тако слабо напредовали. Иако смо у 
суседству, иако има услова да се трговински од- 
носи боље разв,ијају. Мн до данас, нажалост, ни- 
c\io забележили болЈе резултате. Mu морамо све 
учииити и уложити све напоре да између нас и 
К'рал.еви:не Италије дође до mro јачих и im i 
крупнијнх трговииских односа. Безусловно je no 
наш заједнички интерес. 1 Јекада je nam извоз у Ита- 
лију изнооио 20%, a данас имамо 6—7% од цело- 
купног namer извоза. Међутим Италпја je као ди- 
рсктан купац врло интересаптан, али Италпја псто 
тако може послужити врло много и као посредпик 
и то баш у обнови LUnannje, која v onoj ГОДИНИ 
треба да постане велики Есупац наших производа, 
бар у дрварској извозној трговипп. Италпјаиске 
пијаце су врло интересаттне за плаоирање наших 
лропзвода. Према томе мп морамо тежптм да се 
ти одпосн mro више развијају, да би постигли 
бар ону квоту коју смо пмали раније. 

У последње време Енглсска и Француска no- 
казују Belie иитересовањс за трговииске односе са 
нама него paimjc. Њпховн купцп морају да се за- 
иштересују  више  него  што  су то рапије  чипили. 

14» 
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Истииа, Енглеска нам нуди кредите, нуди робу на 
кредит. Ми омо благодарии на том повсрењу, али 
■настаје друго питаље; плаЛаље тих кредита мр- 
рало би се извршити извозом иатих 11[)оизвода, и 
TO no CBCTCKOM паритегу, a светски паритет нижи 
je no својим цена.ма, него што смо их и.мали у кли- 

.ртаншки.м земљама. A да плаћамо крсдите и робу 
златом, сматрам да здрав разум казује да у то «е 
можемо улазнти. Према томе ми желимо да купу- 
јсмо, да npiHMHMO те кредите, алн у еквивалентној 
ирсдности иашег изво-за н са увећаним цсиама 
које имамр на другим местима. 

Са Фраицхч-ком смо напраиили трговннски 
аранЈМман ових дата. Ми CIMO добилм нове коице- 
сије за нашу извозну трговину и у том знаку raj 
аранжман треба поздраиити. ПоставЈ&а се гтитање: 
да ли he те 'концесије биги довољне за наше ме- 
1)усобне трго«инске и платне односе. Ми мислпмо 
да би Француска у свом иитересу морала водити 
рачуна o (нашем нзвозу, да бп ми као иошиии 
људи могли ллатипи one обавезе које »мамо у 
Француској, a без пзвозие трговипе немогуће je 
да одговоримо својим обавезама. Сматрал! да са 
неклириншким :;смлама какви год се уговори за- 
кључили, морамо увек гледати да се извоз и увоз 
■не поклапају. Мн <морамо увек имати један акти- 
ван салдо иамеђу пзвозне и увозне трговипе, али 
у нашу корист. 

Господо, има још једна iMepa да би се очуаао 
активан салдо. To je мера контроле увоза из uc- 
клириншких земалза. Ta мера није доиета зато да 
се кочи увоз из Енглескс и Француске. Me, .o- 
сподо. Напротив! Мн би желели да увоз буде што 
Bclm, али би морали плаћапи слободним девизама. 
које ćy иначе набављане продајом наше робе у 
те землЈе. 

Прома томе ми желимо што већн увоз, али 
иикако да разлику плаћамо резервом злата из 
наше Мародне банке. Према томе, предузете мере 
су само девизног карактера, a шикако немају трго- 
винско-политичко обележје. Према томе, у глав- 
ном наша трговинска политика мора имати за циљ 
да створн што већу пијацу, a сем тога да створи 
и што разпородније пијаце . . . (Гласови са дес- 
нице: Тако je!) . . . да би били незавнсни и уз то 
да очувамо добре цене. (Др. Брапко Чубриловић: 
И свој добар глас!) Да! Тиаде he бити увећан на- 
родии доходак, м «а тај начин ћемо моћи одго- 
ворити свим материјалним и 1<ултурним потребама. 

Јавне финансије моту рачупати на боље прн- 
ходе ако je производња јача и ако будс добро 
пласирана, те на тај начин добијемо доброг по- 
грошача и ваљаног штедишу, добије^р брљег по- 
реског обвсзника и творце нацианалног капитала. 

Господо, да закључим. Активан трговински 
биланс je најважнији фактор за равнотежу би- 
лапса плаћања и зато je извоз централно питање 
наше девизпе и  кредитне политике. 

A, сада, господо, да кажем нешто o динлру. 
Политика стабилности динара подвучена je у де- 
кларацији Крал>евске Владе, и то je добро ура- 
ђеаЈО. Тешкоће које данас имамо у погледу дшнара, 
рефлскс су ме1)ународне политичке снтуације у 
свету, a нарочито у ррвдљој Европи, од друге 
половине 1938 године, и друго, застој у развоју 
извозне трговине у девизне земље. Иначе, господо, 
техпичка позиција динара je чврста и солндна 

Иаша резерва у злату и девизама може no- 
кр-ити сваку легитилшу потребу наше земље. i 1од- 
лога je иирасла за годи-ну даиа за ZUU милиона ди- 
нара и cacrojH се у кованом и некованом злагу, 
KUJU се налази у каси Народне банке у износу од 
2 љшлнјарде дппара. 

ou чегири го/дине иоаећана je златна подлога 
за Uo-iiuc од ouo мидиона динара, или за /2%. Де- 
виае Kiuje не служе за прдлагу иорасле су за 2UU 
unjiuua А'"|чра,  "а износ од oejO милио«а динара. 

1еХ1НИчки je динар данас оиезое1>ен И у злагу 
и у деаиаима, i^oje улазе у подлогу. 

nacraje дру1"о гштање, зашго je курс динара 
uau ирема енглеској фунти na je данас нижи него 
upe. иоставља ее гшташе, да ла да ее иародна банка 
врати на стари курс из iyjs гидиие. Ja е.матрам да 
иаридпа иапка  ne  rpeua то ди чипи, jep ne треиа 
да иридаје cboje злато и cnoje девизе, да on динар 
ирсма ешлескоЈ фунти подигла. Jep динар баш na 
roj   вредносги  jeeie  подстрекач,  да  можелш  пзво- 
зиги у девизне земље, однооно у пеклирппшке зе- 
м,1>е. (др. милош Гупашанин} Како то да je златна 
подлога повепана, a динар у вредности пао?) 1"о- 
сподо,  на  питање   Koje  je  иоставио r.  Тупашанин 
ja iiv даш ово оОјашњење. — Дпнар, господо, као 
националиа  валута  има  своју  одређену  вредност 
према  швајцарском  франку,  Koja  je базирана  na 
иодлози    алата    и    na    подлози    девиза.     Услед 
застоја    name    пзвозпе    трговипе    и    политичкпх 
догађаја    у    септемОру    прошле    године    динар 
je    почео    na    слободном    тржишту    полако    да 
аада.     иародпа     оаика    иогла     je    да     иитерве- 
пише, и да продаЈОЛ! евоЈих девиза и злата дпнар 
подигне. Али, господо, Народна банка го nuje ура- 
дила, n еаевим je правплно поступила. Иравилно je 
пбстушила зоог тога, jep je зпала добро да би то 
подизаше   дипара   сметало   нашој   извозпој   трго- 
вини. (Др. niiuiuui 1'упањанин: To значи да je наша 
пзвозна гргрвина пасианар) Бпдите да je гоговин- 
ски оплапе активан са 72 милиона. — Kao што ре- 
кох, господо, Народпа банка je добро урадила што 
iinje подигла цену динару, да би паш извоз могао 
слооодпо да иде у те слободно девизне земље, да 
бисмо одатле диипли девизе (Др. Милош Тупања- 
пин: Зато што смо увозили из Мемачке силне ма- 
шинерије!)   He,   господо,   лесумњиво   да   клиринг 
nnje   идеал   ме1)ународне   прпвреде   —  далеко   од 
тога (Једаа глас са левице: Нн аутархија!) Ни ау- 
тархија; али ми морамо с тиме рачунати да постоји 
блок аутархијских земалза, да je немачми блок једна 
велика пијаца, која троши наше продукте и да не- 
мачки блок не може друкчије трговати него путем 
клирппга. (Др. Милош Тупџњанцн: A зашто je На- 
родна   банка   вештачки   одржавала  .курс   немачке 
марке?) Ирема свему, господо, jacno je да клиринг 
са   слободном   девизно.\1   трговином   пема   никакве 
везе; према томе и динар има своју сигурну под- 
логу, техиичкп je чврст, и Народа банка добро по- 
ступа  mio ne продаје своје девизе и своје злато, 
да би тај динар одржала na висини и тиме штетила 
oam пашу извозну трговину. Интерес «аше извозне 
трговине  у   девпзпе  земље  тражио  je  то  с  једне 
črpane, a с друге стране, увоз који je био слободан 
стављеп je под контролу, и то je повољно утицало 
И на пашу девизну политику. To су све мере које je 
Иародна   бапка   предузела   да   будемо   господари 
свих елемепата који утичу на наше тржиште. Бо- 
ље je по.мирнти се за моменат са извесни.м ограни- 
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чен>има и коитро.кш увоза, те да динар услед тога 
не би осцилирао, да не бисмо дошли у пасину a 
продужити политику јевтиних излипшнх кредита. 
A по.титика издаишог и јевтиног кредита могућа 
je само ако смо обезбеђени од свих поремећаја са 
стране и ако увозимо онолико колико изиозимо, али 
no сваку цену да одржимо активан тргоииискн би- 
ланс. 

Гооподо народни посланици, приликом сваке 
дебате ja додирујем питања, нашу кредигну поли- 
тику и сматрам да то и овога пута треба да учн- 
iiii.M. Алн, господо, оврга пута у толико upe, што je 
na положају министра финансија г. Ђуричић који 
je на тп.ме сектору кредитне полишке много радио 
и миого урадио (Пљескање). Формирање, господо, 
namer домаћег капитала претрпело je тежак удар 
у септембру 1931 године. После тога су дошли те- 
шки дани за банкарство: uciuialiaii.e, иал noncpeiba, 
губитак иере, уредба за заштиту итд. Све je ово, 
господо, утицало на цео народ, на његову поихо- 
логију јер се тиче сваког, поштр на новац сваки 
цаилази, или да ra има n.iii да pa жели. За вј)еме 
рада од четири годаие смишљеног и преданог рада 

•излази се полако из ове кризе. Банкарство се /la- 
nac оонавл.а. И у том рбнављању нмали омо опет 
септе.мбарску кризу 1938 због политичких дога1)аја 
у Европи. Маш ттедтиа се узбушш. Повучеиа je 
јсдиа милијарда динара из банака, али су банке 
показале једну врло добру отпорну снагу, a Ha- 
родна баика и Државна хипотекарна банка у тим 
цанима биле су na впсиии свога задатка и ту им се 
мора одати свако признање. (Пл>ескање код ве- 
Innie) .lep, господо, код иас je та крнза прОШЛЗ без 
озбиљних потреса, a за оцену снаге једног тржи- 
цгга и његове сређшости ништа бол.е на треба, 
него баш септембарска криза, која je показала да 
су се улагачн врло брзо вратилн са својпм улозима 
баикама и да су се курсеви државиих хартија одр- 
жали на завидној внсини. Господо, Министарство 
финансија и њен титулар имају важан задатак да 
будним OKOM прате курсеве државних хартија од 
врсдности да би се тиме стиорило расположењс 
К{,д публике за Једаи кредит, који пам je толико 
потребан за инвестицирне радове и за дугорочне 
кредите! Од каквог je зиачаја брига за државне 
хартије, ми то видимо, господо, у страним држа- 
вама. Тамо се отварају сиецијални заводи који се 
са.мо сгарају да одржс и нвгују државпс кредите 
n држаиие хартије од вредности. Господо', код нас 
јеод виталног зиачаја за економско и фипаисиско 
снажеше, да се обрати највећа пджша и иа улагаче 
и na курс државиих хартија од вредности. Ако се 
ту не учиии свс и више него све, ja ne зиам у какиу 
ситуацију можемо наићи, јер je страно тржиште 
од нас отсечено, a ako хоћете, и прилично разри- 
вено. (Др. Милош Тупањанин уиада у реч). 

Драги господине, ja сам себи поставио извесне 
тезе које излажвм. Одговорио сам колнко сам 
иогао. 

Потпрстседиик Алојзиј Михелчнч: Господо 
народни посланици, молнм вас да саслушате го- 
сподина говорника у миру. HMaiiere прилнке да 
кажете своје мишљ£и>е. 

Ото Гавриловић (наставл>а): Господо, у сво- 
ме говору, ja сам се дотакао, као што видите, бу- 
џетске политике, name спољне трговинске поли- 
тике и њеннх праваца са наиоменом и мишљењем, 

како она греба да се води, затим девизне политике, 
дииара, 11ародне банке н јавног крсднта. И у томе 
досадашњем говору, ви сте видели да je било мање 
цифара иего mro je то обичај, из пррстога разлога 
што сматрам, да поихолошки моменат даиас игра 
посве важиу улогу у материји финансија и материји 
иривреде. taj поихолошки моменат, тај поихоло- 
шки фактор je иајважпији фактор, a поготову ва- 
жан je no пнтању наше унутрашње политике. Нова 
оријентација иаше уиутрашње полптике паглате- 
на je веома јасно у декларацији [<рал>евске владе, 
и  гпм самим и доношење повпх политичких за- 
коиа. 

Један од првих закона, које очекујемо, јесте 
Закон o штамли. (Др. Ми.чош Тупањании: Али за 
сада нека се не износе говори, пека се цензурите! 
To су прегходие радње да цензура иостоји!) 

Очекујемо, господо, слободу штампе, да би се 
чула мисао тражпмо слободу micaii.a али уједио n 
одговорност за сваки naime ca санкцијама брзш и 
сфикасппм. (Ил.ескаи.е у цеитруму и на десници). 
Лер слобода штампе без икакве одговорноспи, то 
je тиранија иад пама свима. (Пљескање на десни- 
UH), као mro скучена штампа mije пуни израз на- 
родног расположења! Претпостјављам нарочито да 
буде saiUTHlien породичии живот и част поједи- 
наца, и да се no сваку цену угуши уцеиЈИвачка « 
револверска штампа (Пљескање на деспици). Јер, 
господо, ако je ко од шта.мпе оптужеп, on je од 
jaranт МЈГшл>ен>а одмах осуђен. (Гласовп na де- 
спицп: Тако je!). Зато се мора датн могућпост од- 
бране без одлагања и са пуном сатисфакцијом. Ми 
гражимо слободу штампе, али ne само за другога, 
него и за себе. Путем такне штампе свака влада 
имаће објектнвну критику и контролу, која тако 
одгоиа])а народним жел.ама, a иарод hc зпатн шта 
xohe, a још више да увиди шта се иоже. У таквој 
атмосфери желимо да Влада приступи пајхнтпије 
увођењу народних самоуправа у живот, са широ- 
ком деконцентрацијом власти. (Др. Мплош Тупа- 
њанин: Где je Росподи« Претседник владе да ово 
чује. To није г. Иретсолнпк иладе казао у декла- 
рацпјп! Говорите ли Ви у име владиие већине и 
у име владе?) Говорим у тл,е владиие neliime. (Др- 
Miuioiii Тупањанин: To je потребно да знамо! 
Треба то г. Претседпик владе да чује!). Зато сам 
то и написао, да ие буде лапсус 

Потпретседник Алозиј Михелчцч: Госиодине 
Тупањанине, молим Вас да не упадате у реч госпо- 
дину говорнику. (Др. MIUIOIII Тупањанин: Важна 
je стиар, Господине претседавају!.!!. Ja пмам право 
да пигам: да ли господин говори у име Владе. 
Овога се шије дотакао г. Претседник Владе у својој 
декларацијп). 

Ото Ганриловн11 (наставља): У таквој атмо- 
сферп слободпе штампе желимо да Влада прнсту- 
nи пајхнтпнје уво1)Сњу пародпих самоуправа у 
живот са широком деконцентрацијом власти. Ве- 
рујемо да he pemt-ihe тога пптап.а скинута са днев- 
ног реда мнрге приговоре, који данас постоје. Хр- 
ватско питап.е iiocianjbeno je no декларацији као 
државнр ninaibe, које ее има скииути споразумпо 
са дневног реда без тактизирања било с једпе, било 
с друге стране. 

Дакле, његово решење не може се спровести 
жел.ом једне иол.е, хрнатеко питање ne иоже се 
СПрОВ&СП] жел.ом једпе во,т>е no ОПОразумом днеју 
Bo.'ba. Зато  .мора бпти уаиђавиастџ  и  попуштап.а 



11U IV  РЕДОВНИ CACTAHAK 1   МЛРТЛ   1939 

c обе стране, Озбиљност моиента захтева макси- 
мум умерености. Ми смо на чисто да хрватско пи- 
-raibc постоји у осећајима хрватског народа као 
целине и го у осећају да није равноправан. Он ry 
равноправност гражи. Зато je данас безиредно го- 
ворити o томе јесмо ли један народ или три итд. 
Многр je важније да у овим гешким временима 
буду Срби, Хрвати и Словенци један према тре- 
Кима. ha овој бури и ветрометини одолећемо само 
у заједничмом животу и заго je данас више него 
икада потребна конТ^ентрација свих снага. 

Господо посланкци, желећи земљи реда, права 
ii слоге ради снажне Југославије у којој he они 
сви iialui материјално благостаље и сигурност, ja 
ii моји другови из ЈРЗ гласаћемо за овај буџет, 
верујући да he Краљевска влада овим путсвима 
кренути (Бурно одобравање и пљескаше код 
већине). 

Подпретседник  Алојзиј Михелчич:   Има   реч 
народни послаиик г. Милорад Марковић. 

Мнлорад MapKOBuh: Господо иародни посла- 
ници, пре него што би прешао на цифарски део 
буџета, дозволите ми да сс осврнем мало на декла- 
рацијЈ Краљевске владе, KOjy jo г. Претседник Кра- 
љевске владе г. Цветковић са овога места у овој 
Скупштини прочитао. Слушајући ту декларацију, 
и ако сам у опозицији, тога момента појавила сс 
и мени нада, и сам сам у себи замишљао: окреиула 
се једном срећа на Југославију да иисле beabpoj 
ТОЛИКИХ сукоба и терора и у нашој земљи завлада 
једиом братскн мир и споразум ^змеЈју свих rpa- 
ijaua наше земље. 

Али, госиодо, ево смо поодмакли приличан 
орој дана од доласка на власт ове владе и дана 
прочитане декларације и немамо ни једног доказа 
до данас да je 1\1)аљевска влада ма ima предузсла 
у духу својих ооећања. i ооподо, Краљевска влада 
у CBOjoj декларацији као први услов наводи: да 
je она дошла са сиецијалном мишјом да пристуии 
Једном ковоолидацији и сре1>ивању наших унутра- 
шњих ирилика. Нажалост од тог обепања нема до 
даиас ништа, ne са.мо да су ди tora дана били иро- 
гони свих оних који иису гласали за листу JPJi ио 
напротив и даиас се прогоне маса људи и хапсе. . . 
(Протести iia десници и повнцн: HHJC тако!). Ако 
вам je, господо, потребан сиисак лица која су ка- 
жњеиа после доласка г. Цветковића за Иретседни- 
ка владе, ja i.y вам ге доказе презентирати кадгод 
хоћете, a ja тардим да се и данас врше прогони 
и да се кажњавају људи ии криви ни дужни са.мо 
зато што нису припадници Југословен^ске радикал- 
ие заједниде. (делимир Петровић: Дајте списак ли- 
ua, Koja су прогањана и хапшена за време иетра 
/luiiiKumiha!) ja верујем да си u ти onu присталица 
Петра Живковића na ме немој на то упућивати. 
Господо, ja on имао Оезброј примера да наведем 
како се и на који начнн и на којим лицима врше 
злоупотребе још и данас. Али могу вам рећи да 
највећа оааква oesaKuii-a чини баш начелки« Ду- 
шманић у моме срезу, Срезу посаво-тамнавском, 
KOJU je за ивих 2U дана казнии око 40 људи нов- 
чаном казиом и затвором ни због каквих других 
разлога, ио једино као политичке кривце, памујућги 
им под гим видом разна дсла. Taj гоашдии и нема 
зваше начелиика среског него напротив он злоупо- 
треоллша зиаке које иоси као начелник и звање 
na му ништа не омета ш да сс упушга и у коруп- 
цију ц Оезакоња. Нажалост приликом избора он 
je  од два кандндата Југословенске радикалне за- 

једнице наплаКивао своје услуге за агнтације и 
то од г. Ружичића и Лазара Пауновића када je он 
надлицитирао Ружичића од ко.га je иачелиик узео 
KDii.a и чезе. ГосподОј ако једна влада жели истин- 
ски да ради иа консолидонању прилика у зе.мл.и, 
она je дужка да уклови све ono mro смета кон- 
солидацији a ja могу да кажем да највећа сметња 
у нашој држави јесу рђави чиновници, који 
газећи закои врше р^ава дела и баш због тога 
малог броја несавесних чиновника дотло je да ми 
расправљамо овде у овој кући без једног дела na- 
mer народа, rj. без изабраннх посланика Хрвата, 
који ()тсуств\-ју само због тих чиновппка (Проте- 
сти na десници) који се пису умели спалазпти и 
поступати са народом у границама закона. Да би 
Плада могла установити у редовима чиновника ко 
je за шкартирање и ко врши корупцију и оезако- 
и,е потребно joj je било да се првог дана донссе 
закон o слободи штампе (Упадице са деснице: Што 
га није l lepa Живковић донео!) 1\ала се он појави 
питајте њега, a ja нисам за го меродаван. 

Само један закои o слободној штамин моКм 
he да жигоше све оне који треба да из државне 
службе буду избачени као и оне који сметају опо- 
разу.му на разпе јначине у нашој зо.млт. Бсз тога, 
госгшдо, без слободне штампе ни један корак не 
може no.\iahH Влада ка остварењу o6ehaHja датих 
у својој декларацији. 

У декларацији стоји да hc Влада приступити 
решавању и питања еко.номско-11рнвредних и да 
iie парод водити ка благостању. Питам вас да ли 
може бити такве економске и привредне политике, 
палихнке благостташа у овој зе'мл>и, док се me ра- 
стуре легла оисаваца која се налазе у картелима 
и оишу сељачку крв и крв нашега раднога народа. 
Док се картели не растуре, док се не растуре та 
гњезда мема благостања, господо. Ha жалост у 
тим гнездима, где обично страни капитал госпо- 
дари и.ма и велпки број наших утпцајнпх људи, 
који су се увукли за добре велике дивидеиде, 
дневиице и тантпјеме, na штите те паразите да и 
даље сишу крв народа. Колика je штета од тих 
картела господо, ja hy навести само један пример 
o картелу фабрпке inehepa. Картел фабрике ше- 
hepa пре две године упропастио je једап велики 
број произво1)ача mehepiHe pene, ne хотећп да 
прнмп у прераду inehep^ репу коју су произво- 
1)ачкс задруге mehepne pene произвели на своме 
HiMafby. Ту je био шартијско политички hecj) Владе 
Стојадипови11а који je итао дотле да je пропало 
шеколико сготина вагопа репе и да су људи пот- 
iivno vnponainhenH a држава je данас принуђепа 
да после две године од како je забра11>ено тим ЛЈу- 
дима да производе mehepiHy репу, да увезе преко 
1600 вагопа mehepne pene из ииостранства. 

Зар, господо, у Југославији, где има 85% зем- 
љорадника, т,пеба да се увози meliepna pena ca 
črpane? Ла разумем да се увозе нпдустријски ар- 
тикли машппе и остало, јер nama индустрија нијс 
у стању да изради све што je потрсбпо у том по- 
гледу. Али спречавати наше произвођаче да про- 
пзводе iuehepHy репу, рштетити их тиме na још 
IH увозити данас uiehep ca стране то je ne icaiMO 
штета за државу, то je HaJBehn злочин који може 
да буде само код људи који су заслеплзени nap- 
тизани. 

Господо, Влада се у сваме буџету ни у финап- 
сијском   закону,   пијс  руководнла   својим   oGelui- 
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њима у декларацији свакако због хитности na да 
joj ово проглсдамо кроз прсте, јер сс можс ка- 
орти да je било иратисо време, али оиа није и 
овде покааала добру вољу да ћс испуиити ona 
обећања дата у декларацнји. Мало прс госполин 
аредговорник рече да буџет од 13 милијарли нпак 
неће бити довол>ан и пита се одаклс прибавити 
средства за подмирење тих издатака, који буду 
Bciiii од прихода. Чиме? Задужењвм. II ми у нашој 
земл>и личимо na домаћина који се радо залужује 
.na и овде ми се радо залужујемо. Ha жалост кал 
прочитамо буџет за голнну 193839 нилимо да je 
он ИЗИОСИО \'2 мнлнјарли 180 милиона линара, na 
Немо одмах испод тога вилети да су државни из: 

даци повећани са 3 милнјарде 797 милиона 457 ди- 
iiapa, ипо значи да je буџет за ту годину iH3- 
носио 17 милијардн 977 милиона и 450 хиљада 
динара. 

Господо, зашто je потребно једној влади да 
бежи од истине? Зашто je потребно да једна 
влада «е створи један у истиии реалан буџет, na, 
камо cpehe, да омоми земља која треба да има 
свој буџет и од 200 'милијардн динара. I le треба 
се стидити иикад великих цифара ако су one na- 
MCH^ene за добро иарода. Али, ми хоћемо да сс 
иопуларишемо пред пародом да имамо мали буџет, 
а у току годипе да потрошпмо једанпут и no ono- 
лико колико омо предвидели no буџету- Таква по- 
литика, господо, може водитн држапу само у п.ро- 
паст, a ne ни у какво добро. 

Ja мислим да ће и меродавни фактори један- 
п,ут увидети да се са оваквим буџетима више пред 
Скупштину не излази, него да се буџети подпосо 
у сгвари онакви какви треба да буду са својим 
приходима и раосодима. 

AKO бих говорпо o чпсто фппапсијским cina- 
рима како се воде у пашој земл.и можда бих тре- 
бао пет дана стајати na овој говорпици na ређати 
јаде и невоље који су ређаиш кроз иашу (|)и«ансиј- 
Ску лолитику од ове трп четири годппс. (Једа« 
глас на деопипп: Почните од 1931 године!) Ништа, 
друже, нећу избеИи да сс ne критикује и •ono што 
'je скнда било р1)аво, јер сам ja и тада мритимовао. 

Господо, наше државне фивапспјске устаиове 
обапезне су no закону даваги кредит вашем иа- 
роду и то ономе коме je требало najmune даги, a 
PO je нашем сел.аку и пропзвођачима сипх цере- 
алија у пашој земл.и. Ha жалост и дапас je про- 
дужена ранија политпка давање кредита приват- 
цим баика.ма и трговцпма. Док je раније парод био 
Пјринуђеи да се задужује код приватпих завода и 
да једно врс.ме дође у један тежак и бсзизлазап 
положај, где je ^морала доћи и пнтораевција др- 
жавс, a у такву ситуапију морало сс доћи баш 
због оваквих ствари због којих je мало пре Дошло 
до полемике између г. Ота Гавриловића и г. Ту- 
naibannna због чега сс nam динар СПуштао и 
дизао у врсмепу како je то можда кад ко.ме тре- 
бало, na je народ, у једном моменту, када je динар 
uiio слаб, опппао у велико задуженЈе, a доцније, 
када je оздравио динар, морао давати пет до шест 
пута ополико колико се био задул^ио. 

За време владе Петра Живковића дошла јг 
уредба o одлагању плаћања звмљарадничких ду- 
гсва и o MorvliiiDCTii ла се нађе модус како и на 
који пачшн да се реши то питање и да сс види да 
се отклоне све народне тегобе од онога ко je naj- 
мање за оваку финансијску политику крив. 

Ha жалост та се уредба возала пзвесно време 
и у години 1936-тој ona je шостала закон али ne, 
господо, за заштиту земљорадника него у неко- 
лико за заштиту баш оних којп су му и нанЈли 
тамву невољу и муку a то cv банке и зеленаши. 

Ja смело тврдим овде да ни једном земл>ораД" 
пику патем неће бити отписан ниједан дии ip 
дуга и да he он платити пет, шест na и десет пута 
онолика колико je узео, ако je бис дужан пет, шест 
ii.in дссет година npe доношења уредбе o одла- 
гању плаћања. (Један глас са деснице: To je npe- 
терапо!) Ja тврднм, господо, и пристајем na аикетЈ 
ако хоћете да се утирди код банака који су напла- 
ћивале no 80^ камате и код зеленаша који су na- 
плаћивали IIO200%, na и\ ама који су наллаћивали 
n no 1000",;', na lieie пзрачупаги колико има да 
плати raj бедни сел>ак који je био принуђен да се 
задужује да би обновио своје згариште кад се apa- 
ino ca бојишта на коме je стварао ову велику др- 
жаву. Влада би учинила један велики гест и једно 
добро дело ако on ту уредбу гшпоиа подвргла јед- 
noj ревпзијп и допела no овој ствари један закоп 
Koju Cm регулисао то питање нашег земљорадника. 
/lanac je, гг.сподо, сељак остао без кредпта. При- 
ватпе банке су му затвориле врата. Пп je и за ра- 
чун тих приватних банака предат Аграрној бапци, 
која no закопу има овлашћење да врши наплату 
од гога UICHOI- садашп.ег дужпика кога данас не 
штити § 471 к з. И ми ћемо и^мати у скор^ом времену 
један велики Г>рој бескућиика и створићемо ono 
mro he донети овој земл.и само зла. Зато кажем 
потребно je и то хитно потребно да се то питање 
реши, pemu једанвут у духу социјалпе правдс, у 
духу праведности, јер се најмање може кривити 
земљорадник за тако стање у које je on запао, 
иако му се набацује што су један до два од сто 
клуподера могли нешто да пропију и прокоцкају 
у кафани, треба знати да je 99% сељака учинило 
та задужепЈа после рата кад су се вратили кућама, 
за обнову огњишта, за набавку радила да обнове 
пословање и омогуће сами себи издржавање сиојс 
породице. 

Господо, овај закоп нма још један nchn баласт, 
a то je mro je све ono пренесено у Аграну банку, 
где су поред овога зла, које сам папомепуо тј. уки- 
дање § 47 Гра1)апског закопа, нашег србпјапског, 
jom n страховито велики издаци за одржавање 
њвне режкје који iic, кад сс сне то нзрачупа, тамап 
ninii раипп оном дугу, који raj бедии сел.ак има 
да плаћа. Аграрна банка, и ако je била дужна да 
земљораднику пружи јевтин кредит, и то у првом 
реду преко задужних организација, ona се у сво- 
јој кредитној политнцн удаљила од свега тога, na 
п од самог закоиа n прсшло сс na пскакио полптн- 
зирање, јер су поједини чланови управе основали 
Атрарну мисао, и ко се упише у ту Дгралпу Mu- 
cao тај добије кредит и без икакпе залоге. 

Ми, господо, имамо безброј гешких питања 
која очекују хитна решења. Међу њима постоји и 
ono болно инвалидско питање, које je, на жалост, 
пекаквом уредбицом .ta време избора решепо, али 
je и то злоупотребл.ено. Правл.епа je уцена иппа- 
лида овом уредоом да гласају за владпну листу 
п мпоги су и (првко своје вол.е морали гласапи за 
владину листу. AKO Cm вам, господо, потрсбпи nuni 
докази, позовите господина Недића који iic иам 
то лепо испрнчати, јер je и on постао капдидат 
послапмчки у гралу Београду као прстставпик iin- 
валида, Ово болно питање, господо, изискује једно 
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брзо решење, јер ми етојимо пред крулним дога- 
ђајима v целом свету, и ако занемарима оне који 
су na бојним пољима изгубили enoje делове тела, 
упитајмо ее онда како ћемо одобровољити ове са- 
Д! be генерације да крспу на raj пут. 

Hama иационална политика иоди ес уошите 
на парче и дабраваљачмо питаи.е, и гаитање дво- 
власничких имања на фаници нашој, сва та mi- 
гања нужно je и преко потребно да се реше хитно, 
јер еу иста остала у запећку и до данас no и.има 
нико иије водио нити води рачуна. До6рсквол>ци 
су iiaee.i.emi na граници наше земље н ibima je дато 
no неколико хектарича нмаи.а и дато им je no не- 
што тек у нрвцу да се може назвати помоћ ради 
изградње куће. Ja вам питам, гооподо, да ли др- 
жава томе човеку, који je дошао као птица на rpa- 
ini, оез икаквих сретстапа, и који he, баш гу иа 
мртвој стрдж«, где je потребна јака емага, у свако 
доПа бити први па нишану, mije могла да да више 
кредкта, na да то miran,е реши у истини онако како 
треба да се ono реши? Зар, гооподо, није могла 
држава, која троши na многе бесмислице стотине 
милиона, зар ona није могла тим л>удима дати де- 
сетак милиона динара, na да то гтитање реши онако 
како га je требало решити? 

Господо, ja морам на жалост да учиним једну 
констатацију o саобраћајним нашим приликама, 
ко]е се исто тако тиче и самс нате целокупне 
привреде, a TO je што хоћу да констатујем да се 
nama држава најмање старала да прибави дово- 
л^ан број специјалних пагона за извоз нашег све- 
жег воћа и поврћа у иностронство. (Чује се: O 
томе je говорио господин Мишистар финаисија у 
експозеу). Ja констатујем оно mro треба да се из- 
врши.. У експозеу може се обећавати шта се 
хоће, али ja нећу обећања, по хоћу дела. Може 
неко ла ббећава шта хоће, али треба створити 
потребне специјалие вагоне за извоз воћа, јер je 
доиста жалосно да мала Бугарска сироматна зем- 
л,а има тих вагоиа за извоз Boha и noopha спо- 
собне за далека путовања и даљна тржитта, те 
им се прокзводи ис кпаре, a ми у три пут већој 
Лугоеланијн  ne   можемо  то  да  саграднмо. 

Господо, исто тако ако погледамо на поли- 
тику наше ирсвете и нате полуоприпреде, ми ћемо, 
кад упоредимо та два Министарства, видети да 
имамо у iiaiuoj земљи толики број гимназија и 
ђака да би могли да подмиримо цео Балкан, док 
на жалост овако велика и моћна Лугославија од 
i5 милиона становника има свега три пол,опри- 
вредне школе у нашој земљи. 

Потпуно обрнута сразмера! 
Да ли ми требп, госгтодо, да шаљто правиике 

да покажу иашим синовима како треба орати и 
обделавати његову земљу и учити га побољшању 
стандарда његовог живота и бол.ој производњи. 
нлн треба да имамо стручњаке који би прошли 
кроз стручну школу и који би уистини лали дОбре 
резултаге? Господо, ви сте ве1шиа и можете за- 
коне доносити какве хоћете и можете толерн- 
рати и ове док сте већина, али ћемо вас питати 
прсле првих избора хоћете ли битн већина, али ja 
мислим да je оваква политика за нас убитачна. 
Министарство пољопривреде које би требало по- 
сле иародне одбране „ после војскс да буде на 
ирјшме месту, оно je na седмом или осмом"месту, 
И оило би узалудно захтевати од Мпппетарегва no- 

Л)Опривреде н н.егових сарадника да они спроводе 
неку плаиску пољопривредну политику, када не- 
мају сретстава за то. Господо, iMeme чуди да je н 
овога пута као и до сада Министарство пољопри- 
1>реде остало са опако малим и јадним буџетом. 
Ja мислим, да у нашој земљи треба повести другу 
политику, политику која he служити тим ширим 
слојевима нашег народа и то селЈачкоме народу и 
подизању школа, тамо где he тај радни свет, где 
he занатлија и сељак до1"1И до могућнбсги и са- 
знања да у своме раду допринесе нс само себи 
него да допринесе и општој ствари. Таква једна 
политика може спасти наш народ и нашу државу. 
Свака друга политика, господо, која би се на 
други начин водила, водила би иас у очигледну 
пропаст. Ja бих сада завршавајући овај свој говор 
желео да се г. Претседник и Крал>евска влада 
не удаље ад своје декларације, него да je ćnpio- 
веду овако како je дата овде пред нама, na ћу 
онда, када то све сврши и када npol)y другп из- 
бори, гласати за буџег, a сада изјавл>ујем да hy 
гласати против. (Одобравање и плзескање на 
лсвици). 

Пптпретседчпк Алојзпј Михелчич: Реч има на- 
родни посланик г. др. Јоже Лаврнч. 

Dr. Jože Lavrič: Gospodo narodni poslanici, da 
bi Vlada i2begla budžetiranje dvanaestinama, Narod- 
na skupština forsirala je svoj rad, a naročito Finan- 
sijski odbor. Za ovo kratko vreme nije bilo mo^uc- 
nošti da se svestrano i do detalja prouči ni Finansij- 
ski zakon, a ni sama Vlada nije imala vremena, da 
budžet koji je nasledila od predašnje Vlade, menja 
i dopunjava. 

No  ipak  moram  podvući,  da  je  Vlada  povukla 
pojedine amandmane i/, predloga Finansijskog za- 
kona, koji su bili takve prirode, tla su ukazivali na 
izvesne tendencije sve jačeg sužavanja građanskih 
sloboda. 

Mi uniemo ovaj gest Vlade da cenimo i u tome 
vidimo dokaz, da će Vlada u punoj meri pridržavati 
se u deklaraciji izloženih smernica. Takode smo ube- 
deni, da će Vlada u punoj meri poštovati suverenitet 
Narodne skupštine i nastojati da u buduće Narodnoj 
skupštini povrati onaj delokrug koji je skupštini po 
Ustavu određen: da bude zakonodavno telo i da ne 
padne na nivo jedne dekoracije svake vlade. Inače bi 
protiv toga morali energično da protustujemo. 

Ja mislim, da ona stara teorija Monteskija o po- 
deli vlasti na zakonodavnu, upravnu i sudsku još uvek 
stoji i da je utemeljena u sociološkoj osnovi držav- 
nog života i da nije pametno da se administrativna, 
upravna vlast pretvara u zakonodavca, a Narodna 
skupština u svojim bitnim funkcijama sužava. 

Moram ovo da podvučem na prvom mestu, jer 
se stvarno vidi, da je Parlamenat sve više padao_na 
nivo jedne, kako  rekoh, dekoracije. 

Ja, doduše, priznajem, da živimo u nekakvim iz- 
nimnim prilikama i da iznimne prilike traže često puta 
i iznimne mere. i da je Narodno pretstavništvo kao 
zakonodavno telo više puta jedan suviše spori aparat, 
da bi mogao pravovremeno da donese potrebne za- 
kone. Priznajem, zbog toga, potrebu da se omogući 
Vladi da u hitnim slučajevima sama izdaje uredbe 
pa bilo to makar i sa zakonodavnom snagom, ali ipak 
moramo tražiti, da se sve ove uredbe, ili barem važ- 
nije od njih, donesu u saglasnosti sa jednim zato 
izabranim odborom Narodnog pretstavništva. 
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Л kada bi Narodno pretstavništvo normalno ra- 
dilo, prestala bi potreba za ovim golemim brojem 
amandmana, koje sadrži već i sam Finansijski zakon, 
■i o'ci kojih samo najmanji deo ima direktnu vezu sa 
izvršenjem budžeta, a svi drugi imaju, više-manje, 
značaj promena i izmena postojećih zakona iz svih 
mogućih materija. Д koliki je tek broj onih amand- 
mana koje ćemo mi narodni poslanici, još ovih dana, 
predložiti? Oni, naravno, u ovoj velikoj žurbi, u ovom 
iihr/.aiiom postupku, neće biti primljeni, a ne mogu 
biti primljeni već iz jednostavnog razloga, što za ovo 
kratko vreme ne mogu biti ni dovoljno ispitani kako 
U pogledu svoje potrebe, svoje važnosti, tako i u po- 
o-lcdu svog uticaja na ostalu zakonsku materiju iz 
koje  se  oni  izdvajaju  i  zasebno normiraju. 

Priznajem, da smo i sami mnogo krivi što se 
danas čitav naš rad i čitav rad Narodne skupštine 
koncentriše oko amandmana. Koliko je tu sitnica, ko- 
liko strvari za koje bi retko ko imao kuraži da ih 
nredloži da se rešavaju jednim naročitim zakonom, a 
amandmanom misli svako da se može učiniti sve i 
mogu statuirati i iznimni položaji za pojedince! 

"Gospodo narodni poslanici, ja rekoh, da je nivo 
Narodne skupštine pao. Pa ma da sam ja novajlija 
u ovom visokom Domu, moram ovu činjenicu da kon- 
statujem i podvučem, a moram i da konstatujem, da 
snio u velikoj meri sami tome krivi. 

Ko je pratio poslednje debate u Skupštini zar 
niie mogao doći do ubedenja, da tu stvarno nema 
volje za jedan konstruktivan rad, za rešavanje teških 
i komplikovanih privrednih i socijalnih pitanja da- 
našnjice, već se ovaj rad sastoji u prilično neplodnim 
debatama i u ličnim razmiricama. 

Tu se mahom govori kroz prozor, za publiku, za 
birače, a jedan deo govornika pretvara se u slavo- 
појсе Vlada i pojedinim Ministrima, kako bi na taj 
način mogli doći do nekih koristi, bilo za svoje b- 
raiče, bdio za sebe. Od jednog državnog organizma, 
od jednog suverenog faktora, postajemo mi tako 
prosjaci milostinje. Sta više, ko je pratio govore 
naših narodnih pretstavnika kroz. godine i godi.ie, 
video je, da tu jedan deo narodnih pretstavnika, koji 
su možda u opoziciji, drugome delu narodnih pret- 
stavnika dokazuje, da sve što oni rade jeste krivo 
pa ma da ništa drugo ne rade nego ono kao što su 
radili ti isti, kad su on: bili odozgo. Dokazuje se 
kako se ništa ne radi ili kako je za sve nevolje, koje 
pogađaju nairod kriva Vlada, da ona odgovara za 
dobru i slabu žetvu, za dobru i lošu konjunkturu it.d. 
Ali to su, gospodo, na kraju krajeva, stvari koje se 
dešavaju svuda po svetu, pa ne bi bilo toliko zlo što 
se dešava tako i kod nas. 

Ali je veće i žalosno zlo, da ne kažem zločin, što 
se stalno i neprekidno i kroz godine jednom vel'kom 
delu našeg naroda, ako je u opoziciji, pa kadkad, i 
ako nije u opoziciji, i njegovim pretstavneima pre- 
bacuje i sumnjiče se da nisu za ovu državu, da su 
izdajice ove naše zajedničke države itd. Gospodo, 
mi smo doživeli da se to prebacivalo ne samo lju- 
dima, koji, recimo, hoće jednu radikalniju izmenu 
sadašnjeg državnog uređenja, već i ljudima koji od 
prvog početka u ovoj državi konstruktivno rade i 
koji su ovu državu i stvarali i pripremali svoj narod 
za ujedinjenje. Gospodo murodni poslanici, ako se 
želi da ova država bude jaka i čvrsta, ja mislim, da 
bi tada morali već jedanput sa ovakvom praksom 
prekinuti. Krajnje je vreme da se prekine sa jednom 
takvom praksom, koja je najštetnja po državne in- 
terese, a i zločinačka,  naročito ako se hoće na  taj 

način da osigura samo sebi jedan privilegovani po- 
ložaj, optužujući sve druge da nisu dobri patrioti, 
da n'su dovoljni Jugosloveni. Gospodo narodni po- 
slanici, izdajica može biti samo pojedinac, a nikada 
ne može biti  izdajica jedan narod. 

Gospodo narodni poslanic1, ja sam duboko ube- 
deii, da smo mi svi, i svi koje mi tu pretstavljamo, 
a i oni kojih danas nažalost ovde nema, iskreni i du- 
boki Jugosloveni, koji vole ovu državu, i za koje je 
ova država jedina otadžbina. (Burno odobravanje! 
— Povici na levici: Tako je!) A da tako nije bilo, 
ne bi bilo ni došlo do ujedinjenja. 

Niko ne može osporavaf, da je do ujedinjenja 
došlo slobodnom voljom svih Jugoslovena, koji su 
slobodnom svojom odlukom, idući za krikom svoga 
srca, svoje krvi i svoga duha ujedinjenje tražili i za 
isto radili. (Opšte burno pljeskanje). 

Gospodo narodni poslanici, ja mislim da su da- 
nas vremena takva, da je dužnost sviju nas, da nam 
neprestano pred očima budu poslednje reči našeg 
Viteškog Blaženopočivšeg Kralja Aleksandra I Uje- 
dinitelja: Čuvajte Jugoslaviju, (Svi narodni poslanici 
ustaju sa svojih mesta i kliču: Slava Mu!) 

Gospodo narodni poslanici, mi smo to dužni da- 
našnjim ozbiljnim vremenima, našoj odgovornost; 
pred istorijom, dužni smo hekatombama mrtvih ju- 
naka i uspomeni Viteškog Kralja Aleksandra. (Burno 
odobravanje). 

Klanjajući se ovim velikim žrtvama prošloga 
rata, herojskim srpskim i dobrovoljačkim legijama 
na Kajmakčalanu, ipak moram, da se kao sin svoga 
naroda setim ovom prilikom i naših junaka na 
mnogobrojnim frontovima koji su takode pro- 
livali krv za ovu državu, instiktivno osećajući, da 
brane svoju zemlju, jer da nisu oni čuvali te frontove, 
drukčije bi izgledale naše granice a sudbina Slo- 
venaca bila bi potpuno neizvesna. Sećajući se 
sa dubokom zahvalnošću svih junaka, proroka i pre- 
teča, koji su doprineli stvaranju ove naše zajedničke 
države, konstatujemo da je svaki doneo u ovu zemlju 
sve ono što je tokom vekova njegov genije stvorio. 
Zato je pošteno i pravedno da se u ovoj zemlji svi 
moramo osećati u svojoj otadžbini i jednakopravni. 
(Burno odobravanje). 

Ja sam, gospodo, ubeden da stvarno nema ni- 
koga, koji bi hteo drugome namerno da pravi krivicu 
i da je svima nesuglasicama kriv samo naš južnjački 
temperamenat, kao i nedovoljno međusobno pozna- 
vanje. Ja mislim, da bi sve nesuglasice prestale, kada 
bi mi hteli da ispitamo položaj i uzajamne težnje. . 

Gospodo narodni poslanici, za ovo što sam naveo 
da pružim jedan dokaz. U samom Finansijskom od- 
boru imao sam prilike videti kada bismo negde po- 
menuli da je Sloveniji potrebno to i ono, odmah je 
bilo reakcije, vike i krike: Pa, Slovenačka! Pa to je 
baš ona koja ima svega više nego ostale pokrajine! 
Pogledajte vi Zetsku banovinu, pogledajte Vardar- 
sku, pogledajte Vrbasku. Ja moram da ispravim ovo 
pogrešno gledanje. Vi idete po Slovenačkoj samo 
glavnim drumovima u turističke krajeve, na Bled, u 
Corenska letovališta. A niko nije išao po stranputi- 
cama, nije zavirio u naše seljačke domove, da vidi 
kako u ovim gorštačkim krajevima naš seljak teško 
zarađuje hleb i koliko je tu pasivnih srezova kojima 
je pomoć isto tako potrebna kao i drugim pasivnim 
banovinama. Niko ne uvida ako mi sami sa svojim 
snagama nešto stvorimo, koliko je tu bilo požrtvova- 
noga rada i samopregorevanja i koliko je budžet ba- 
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novine i opština više opterećen nego u drugim kra- 
jevima. 

Gospodo narodni poslanici, ja nisam imao na- 
meru i nemam nameru da u ovoj opštoj debati go- 
vorim o Slpvenačkoj kao takvoj već sam iiteo samo 
to da navedem, da bi ove vaše predrasude prema nama 
n potpunosti otpale i da bi se vi sa malo više razu- 
mevanja i ljubavi udubili U naše prilike. Hteo sam 
samo podvući i izjaviti, da smo mi Slovenci spremni 
da doprinesenu) za ovu zemlju najveće žrtve. A da 
ih mi u stvari i doprinosimo svako se može uveriti 
ko boce da ispita koliko Slovenija u porezima plaća, 
a koliko od toga ide natrag u Sloveniju za njezine 
potrebe. 

Gospodo narodni poslanici, 0 tome ima danas 
dovoljno statistika i svako može to pitanje danas pro- 
učiti ako mu je do toga stalo. Ja ovde u opštoj debati 
detalje neću iznositi, pa zato, gospodo narodni po- 
slanici, nemojte stati na stanovište da mora jedan 
deo države, koji je možda u nekom pogledu na dru- 
gom nivou, čekati da ga svi delovi dostignu. Jer, go- 
spodo socijalne i kulturne potrebe svih krajeva ne- 
prekidno rastu i neprekidno se pokazuje da ustanove 
koje su bile nekada dovoljno velike, da su danas pre- 
male i da su potrebna proširenja. Gospodo, pa kad 
narod oseća da on sam za sve ove svoje potrebe pa i 
mnogo više doprinosi u zajedničku blagajnu, onda 
vas molim, gospodo, da vodite računa 0 tim osećajima 
naroda i da ga ne terate u jedno nezadovoljstvo i 
očaj time da se na jednoj strani traži od njega da 
bude savestan platiša poreza, a na drugoj strani da 
se za sve njegove potrebe, ako se već i da, daje tak- 
vom rukom, kao da je to jedan poklon i kao da nema 
prava tražiti to. 

Gospodo narodni poslanici, ako vi drukčije gle- 
date na te stvari i ako mislite da nije tako kako ja 
navodim, onda ste i vi u toliko više zainteresovani, da 
što pre dođe do širokih samouprava u kojima će na- 
rod o jednom većem delu svojih kulturnih i socijalnih 
potreba voditi računa sam i sam ih podmirivati) na- 
ravski da se odgovarajući deo njegove poreske snage 
rezerviše za ove njegove potrebe. 

Gospodo, ne plašite se ovih reči: samouprava. Jer 
ako ste malo pažljivije pregledali državni budžet. 
mogli ste se uveriti da će najveći deo svih državnih 
izdataka i u svakom slučaju, pa bio oblik državnog 
uređenja ovakav ili onakav, ostati u rukama centralne 
vlasti. Ono što dođe danas u obzir za decentralizaciju, 
za prenos na somuprave, ne prelazi više od 20 do 
25% državnog budžeta. Možda će mi ko prebaciti da 
gledam na ovaj problem materijalistički, finansijski i 
da treba gledati na ovaj problem sa nekog drugog 
ideološkog vidika. Gospodo, ali baš svi ideološki vi- 
dici govore za samouprave. Čim bi narod dobio široke 
samouprave, odmah bi prestao jedan deo bilo oprav- 
danih, bilo neopravdanih žalbi protiv centrale. Narod 
bi sam video šta sa svojim novcem može i šta ne može 
podići i prestali bi neopravdani zahtevi a isto tako i 
neopravdana prebacivanja centralnoj vlasti, a nestalo 
bi i onih apsurdnih primera birokratskog centralizma, 
koji su danas jedna poruga administracije. Ja sam i 
ubeden, da bi se administracija pojednostavila i po- 
jeftinila. A ako ko misli da se iz razloga jedinstva ne 
može dopustiti da svoje kulturne i socijalne potrebe 
pojedini delovi države upravljaju po svojim vlasti- 
tim nahođenjima, onda je to ipak jedna uvreda za naš 
patriotizam i za naše osećaje kao .lugoslovena. 

Gospodo   narodni   poslanici,   imao- sam   nameru 
da   govorim   najpre   i   poglavito   o  privredi,   ali   me 

neki sentimenti zanesoše, pa sam govorio o ovim 
stvarima o kojima ipak treba da dođe jedanput do 
potpune jasnosti između Srba, Hrvata i Slovenaca, 
ako hoćemo da iz ovog dvadesetogodišnjeg nepre- 
stanog spora povučemo neke konzekvence i pouke 
i ako hoćemo da dokažemo da nas je istorija nešto 
naučila. 

Prelazeći  na privredni deo budžeta, ja ne mogu 
da se otarasim nekog osećaja da je ovaj budžet iz- 
građen   na   jednom   suviše   velikom   optimizmu.   1   u 
-limom finansijskom odboru bilo je izneseno od po- 
jedinih govornika da je konjunktura možda već kre- 
nula   nizbrdo.   Stvarno   je   danas   analiza privredne 
situacije mutna.  Svetska privreda više ne čini jedan 
takav  organizam, koji je postojao još od  1929  go- 
dine,   kad   je   izbila   ona   velika    privredna   kriza. 
Do tada se još čitava svetska privreda kretala jednim 
i istim ritmom. Danas se tu opaža jedna izvesna par- 
celizacija  svetske privrede.  Mi vidimo da se  nekoje 
države  razvijaju  punim  tempom  i  da  kod  njih bes- 
poslice nema, dok je međutim u nekim drugim zem- 
ljama ritam privrede mnogo popustio, a druge opet 
nikako  ne  mogu da  se  od  depresije  oporave.  Zato 
je   danas   mnogo   teže   proricati   kojim   će   pravcem 
opsla konjunktura krenuti i možda nije neopravdano 
da se otarasimo one misli, da mora konjunktura po- 
sle nekoliko godina prosperiteta neizbežno krenuti u 
depresiju.   Ali   opet   nemamo   nikakve   garancije,   pa 
ni   u   samoj   analizi   svetske   privrede   kako   bi   smo 
mogli sa sigurnošću računati, da se privredne prilike 
neće pogoršati. Zbog toga ja mislim da  je ona od- 
redba Finansijskog zakona, da se može izvršiti samo 
90%   predviđenog kredita,   jedna    mera    opreznosti 
koja je potpuno na mestu i opravdana. 

Ali bilo i da se opšta konjunktura nekako uzdrži, 
a to naročito zbog vanrednog naoružanja sviju ze- 
malja, to moramo da konstatujemo da se poljopriv- 
redna produkcija već i danas nalazi u jednoj opštoj 
depresiji zbog hiperprodukcije, a ta depresija da se 
oseća već i kod nas. Gospodo narodni poslanici, ja 
mislim da je potrebno, da se već sada ozbiljno po- 
zabavimo pitanjem kako bi mogli našu poljopri- 
vredu učiniti nezavisnom od spoljnih faktora. Jer 
nema izgleda, da će se konjunktura za poljoprivredu 
u neko dogledno vreme toliko popraviti, da bi osi- 
gurala rentabilitet naše poljoprivrede. Sa preko- 
morskim zemljama mi konkurisati ne možemo. 

Kada računamo koliki deo naše produkcije sa- 
činjava izvoz, onda vidimo da je ovaj izvoz u stvari 
vrlo mali i da bi uopšte prestao pa da bi čak morali 
i uvažiti kada bi se naš narod hranio tako kako se 
hrane drugi zapadnoevropski narodi. 

Gospodo narodni poslanici, kada se uoče ove 
činjenice, onda vidimo da ne bi trebalo ići u velikoj 
meri pravcem industrijalizacije, pa da smo od izvoza 
potpuno nezavisni. Ma da se je o tome mnogo go- 
vorilo i govorice se, ja sfnatram ovo pitanje za jedno 
takvo kardinalno pitanje, za iedno takvo važno ži- 
votno pitanje za čitavu našu državu, da smatram da 
je potrebno da prede ova misao u krv i meso sviju 
.lugoslovena a naročito onih koji vode i rukuju 
našom privredom. Ja podvlačim ovo i iz samih iz- 
gleda od poljoprivrede kojoj pripada većina našeg 
naroda. Ako mi uporedimo položaj našeg seljaka sa 
položajem seljaka u industrijskim zemljama onda 
konstatujemo da je seljak u industrijskim zemljama u 
mnogo boljem položaju nego seljak poljoprivrednih 
zemalja. Tu ima seljak, kako apsurdno to zvuči, manje 
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zemlje nego seljak u industrijskoj državi. Njegova 
produkcfja na hektar mnogo je manja, jer ne može 
iskoristiti tehničke mogućnosti koje danas postoje, 
jer su za njega kod svetskih cena nerentabilne a i 
nema one naobrazbe da bi ih mogao iskoristiti. Kod 
opšte većeg životnog nivoa industrijskih zemalja, 
industrijske zemlje mogu da plaćaju za seljačke pro- 
dukte više cene nego što su cene svetske pijace. 
Dakle iz samog ovog izgleda podizanja poljopri- 
vrede vidi se da je industrijalizacija kardinalni pro- 
blem naše države, ona ručica koja ima da podiže 
opšte blagostanje, da uposlenje radniku, apsorbira 
naš veliki demografski suvišak i ostvari istovremeno 
tehničku pozadinu naše nacionalne odbrane. Ma da 
važi još uvek ono naše: boj ne bije svijetlo oružje, 
već boj bije srce u junaka, — to ipak znamo da je 
tehnički potencijal za narodnu odbrann od iste tolike 
važnosti kao i sam ljudski potencijal. Iz toga razloga 
ja i mislim, da bi bilo potrebno, da se ostvari što 
pre ekonomski savet koji predviđa ustav. Jer, go- 
spodo, narodni poslanici, mi smo od poslednje pri- 
vredne krize prešli sa jednog do tada još uvek do- 
nekle liberalističkog privrednog sistema u jedan 
sistem dirigovane ekonomije, koji se danas stvara 
u svima državama. Pa je red i na nama, da jednim 
sistematskim radom zapnemo svim snagama, da do- 
đemo što pre do toga cilja. (Odobravanje i pljeskanje 
u centrumu i na desnici.) 

Потпрстседпик Алојзиј Мнхелчнч: Реч има 
иародни посланик г. Велимир Анђелковић. 

Велимир Ан1)елкови11: Господо народни no- 
сланици, народ у Јужној Србији ne oceha се рав- 
ноправии.м у својој зсмлји. (Прнговори са деспице: 
Како то?) У целој Југћславији нема раднијег и 
вреднијег света,као mro je народуЈужној Србији. 
У чему je народ у Лужној Србији задужеп, да би 
могао pelin да живи у својој зсмлјИ? Он je nponiao 
цсо свет и океа.пе и живео je у демократској зем- 
љи, где су му била обезбе1)ена сва права, која му 
до данас нису пружепа у нашој земљи. 

У Југославнји пема раднијег света од Јужно- 
србијаиаца, никада mije тражио хлеба без мотпке, 
он то ни данас нс тражи од државе, но само да 
му се сгвори могућпост за бољим животом. Не 
тражи високе положајс, пити да господује, он са 
разлогом тражи enoje природно право, да и он 
руководи бригом свога рођенога краја, да и ње- 
гопа реч буде пресудна, када се тнче његовог жи- 
вота и интереса у првом реду. 

Њепж je 'тоерес да буде гамво уређење, да 
буду бол>н услови, како привредни тако и соци- 
јални, a друго да му буду обезбеђене грађаиске 
слободе. 

Нико у овој земљи не треба да заборави, ко- 
лико je тај крај дао војника овој земљи, a сутра 
ће се од тога народа тражити да ову землзу брани. 
Да би je бранио како треба и да je пригрли љу- 
бављу, потребно Je да и саиа земља укал<е њему 
м.убав, повереп.е n erapan.e o његоип.м потребама. 

Од свега овога ne може се учинити ништа 
како ваља све дотле док се у Југославије ne 
створи такво стање, да сваки крај у земљи буде 
саслушап, да iberoBa волјЗ буде поштовапа. Када 
се погледа иа оволике цифре'буџета оваки he се 
човек упитати, како ne се ти терети оносити, ода- 
кле he се то сакупиги, сабрати, када je Belmua сре- 
зова у Јужној Србији сасвпм сиромапша. 

Taj свет се мучи да скупи пару на пару да би 
се одужио државн, a често пута остаје без свако- 
дневних потреба. 

Од многпх necpelia које je починио режим 
Милана Стојаданошћа за one ipn годане, највећа 
je та што je почео осуђивати raj добри царрд и 
vcalimao je v њихове душе најцрње o самој бу- 
ду1шости ове државе. 

Колико he нови режим, уколико je у ствари 
нов, уистини noMoliH бољитку тих крајева виде}'1е 
се у току рада. Ми који смо пртмили одговорност 
да заступамо тај народ, дужии смо да у овом 
Дому, месго празних декламација, казујемо нс- 
тину онакву кака je, како би се лек гражио што 
upe за cnac тога народа и за спас државе. (Одо- 
оравање и пљескање na лсвици). 

За поједина питања која интересују мој крај 
говорику у специјалној дебати. (Пљескаше na ле- 
вици). 

Потпретссдиик   Алојзиј   Мнхелчич:   Реч   пма 
пародпи послапик г. Дпмитрије ПавловиК. 

Днмитрије riaBflOBHh: Господо народни посла- 
јици, кад један млад n иов народни послаппк 
први пут сгупа на ову повориицу on сиакако не 
апелује да побере аплауз већ да пробије лед и да 
разбије страх. У томе смислу и ja узимам слободу 
Да гоиорпм у onoj буиетској дебати. 

Господо народни посланици, КраЛ)евска влада 
декларацијом својом препоручила се Народном 
претставништву са својом декларацпо!1о.м полити- 
ком и за основпо пачело ове парочпто je нагласила 
своју jacnv n одлучну реч: споразум са браћом Хр- 
ватима. Тиме je Краљевока влада са-најмеродавни- 
јег меега и na најаутеитичнији начин, први пут у 
нашем по/пгтчксм жипоту, пружила своју добру 
вољу да се споразум са Праком Хрватама искрепо 
жели, те да се то питање једанпут скине са днев- 
иога реда na да се у братском поверењу приступи 
решавању осталих ne мање важиих социјалних, 
културних, екопомско-политпчкпх и других преш- 
инх пптаи.а нашег државног организма. Желети je, 
господо, да Краљевска влада v оном великом за- 
датку успе, a успеха iic бити ако се n ca друге 
črpane, ca страпе браће из Запреба покаже добра 
воља и искрена жеља за братским споразумсш 
како би niM споразумом били заловол.ени n Срби 
n Хрвати n Словенци. Мислим да je nama општа 
жел.а, да до споразума дође, a да дођемо до спора- 
зума можемо са.мо опда, ако једна и друга страна 
одсвојих макснмалиих захтева буде чпппла уступке 
п iioiivinraii.a. (Душан Бранковић: Што се ннје свр- 
inno сиоразум до еада?! Срби и Хрвати су сс спо- 
разумсли!) Господо народаи noc.iaimnii, ja ne знам 
шта je могло пзазвати из мога пзлагања нашег 
друга Бранковића, кад кажем да he до братског 
споразума доКи само онда, ако буде ме^усобног 
vcivnan.a и тшуштања. Ja мпслп.м да се im једаи 
не би могао наћи побуђешш, да na то реагирап дл 
оспорава тачност овог mro сам рекао. 

Господо народни посланици, само na начин 
братакот nonvniTaii.a n пскреиог разумевања, доћи 
кемо до жељвног опоразума. Бити упораи n пеод- 
стулаи од својих максималних захтева, значило би, 
v најблажу руку речено, не хтети решити једно 
колико важџо, толико н болно питање нашсга na- 
рода. 
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Нама je, росподо народни посланицн, свима 
познато, колнк.о иаш иарод очекује од овојих 
ii{)ercTaiJiiiiKa. On ne може да верује да je нешго 
могуће, амо се хоће остали и бити непомнчан пред 
ма којим питањо.м држанног и иародиог живога, 
nam иред питањвм споразума са Хриаги.ма. (Дуикт 
Бранковић: Од посланкка са 14 гласова!) Ja адисам 
такав посланик од 14 глаоова. 

(Јд Уједин>ен>а до данас ми се стално споти- 
че.мо 'O то главно и основно начело, да ли смо 'je- 
дан или три иарода. И једно и друго гледиште 
имала су, na и данас имају ватрене и убедљиве по- 
борнике, na ако хоћете и бедкомпромисне загова- 
рачс. Од свега тчхга наш -народ пати, и због тога je 
Краљевска влада најбоље учиппла, што се одлу- 
чп,ia npiiMinii иа себе тако нолпки и важан задатак, 
јср могуће je, као што са.м пагласио, ово питање 
решити na бази братског попуштанја, и na бази 
искреиог братског споразума, a ne капнтулацијом 
једне стране пред другом. Само на тај начин доћи 
hc.Mo до жељеног циља. У протпвпам случају, ми 
бисмо, у крајњој пепопустл.пиосгп и затсгпутости, 
од једнога питања — хрватског, 'створили три пи- 
таЊа: српско, хрватско и словеначко, na можда и 
које друго. (Пл>ескање na десници и повпцп: Тако 
je!) Мени би било особито драго, као и свима 
вама, да до споразума са браћом Хрватпма једном 
доЈ)е, како бисмо зајсдпичкп и братски ову зе.мл.у 
изгра1)11вали, a зато пека je пајбољи доказ, што 
сам дозволио себи, као Србину, да upe пидпм За- 
грсо, na тек онда Београд. 

Убеђеи сам у искрене нзмвре и у одлучне и 
јаоне омернице политике Краљсвоке владе no овом 
пптап.у, n смалрам, гооподо народни посланици, да 
Краљевску владу треба потпомоћи и датн joj пуно 
повврење, и тиме дати пупо доказа, да и овај ви- 
соки Дом жели опоразум са Хрватнма. 

Господо народии послаппцп, исто тако Кра- 
љевској владп дајмо пунр поверење и у спрово- 
ђењу њене финансијске политике, коју ona пред- 
лаже кроз овај буџет за 1939,40 годипу, јер пред- 
ложени буџет показује озбил»ну бригу према сви- 
ма грапама пашег друштвепог жипота, у гранпцама 
привредне моћи нашег народа. Истина овај буџет 
показује према протлогодишњем повећању за 762 
милиона, a.m je утешна изјава г, Министра да сс 
за покриће повећања no предлогу буџета расхода 
неће прибећи завођењу нрвих терета нити he се 
повећавати постојеће дажбине као и то, да ово по- 
већање, према извештају Финансијског одббра, има 
onuircKopirciiv n шродуктивну намеку. 

Господо, дол&зећи у onaj Дом повсрењем Mo- 
ra изборног среза знам да интереси мога среза као 
као и Bainn пмају заједничку тендспцију да се 
народу у свима његовим слојевима прмогне и ла 
му сс терсти олакшају a да се локалним интере- 
сима n пртребама mro више удовољи. Исто тако 
зиам да интереси државе као целине често и скоро 
увек апсорбују интересе појединаца као и интересе 
појединих крајева. У томе се и састоји мудрост 
Краљевске владе и сваке добре државне управе 
да у државној зајсдпици види и интересе поједи- 
маца и појединих крајева и да их подједнако гледа 
и хармонизира. 

Знајући то, жслпм да у овдме Дому истакнем 
једно, као врло важно питање општег значаја a то 
je питање заштите земљорадника од сталног осн- 
ромашавања. Земл>орадник je, гбсподо, no призна- 
њу свих најмногобројнији у пашој земљи. У npo- 

центима се рачупа да je 80% земл>орадпика. Ње- 
гов начии живота као и његов позив ннсу тако 
завидни. Наше ссло како јо било некада пре рата 
дапас mije тако. Нема више онога великог сеоског 
задружног богатства. Дух времена n начин жи- 
вота свакодневпо руше једну no једпу нашу сео- 
ску задругу. Задружна баштина постаје из дана у 
дан све мања и ситнија, a многи земљорадник 
остаје испод потребног минимума за успешно сео- 
ско газдовање. Иачин деобе, огромпи трошкови 
око деобе задругара n дугови, који отуда про- 
нстпчу радп оснивања новог домаћинства штетно 
n кобио утичу na наш сеоски жзиваљ, јер то исцр- 
пљује, онемогућава и стално сиромаши. Отуда, го- 
сподо народни посланици, видите огроман број 
земљорадника без довол>но и без п.мало земл>е за 
земљорадњу, и он je приморан да се појави у 
граду у ииду беспосличара, који тражи рада, да би 
поштено зарадио кору хлеба. Свс то чини да нам 
се повећава број незапослених и бедких и у селу 
и у граду. AKO овако остане, прети опасност да 
кроз деценију двс a доцннје још и више п.мамо у 
селу земл>ораднике без земл.е, земл>ораднике бсз 
земљорадње. Ja указујем na ово социјално зло, 
које нам прети и препоручујем, да се Краљевска 
влада oiiiiM питањем позабави и за времена nal)e 
лека овоме злу у једном једпном излазу, да зс.м- 
л>а припадне само земљорадншсу и да земљорад- 
miK несме бити без довол>но земље. Ми ћемо тпме 
земл>орадника привезатн за његово занимаЈие, за 
његову баштину, a у иего време умањићемо број 
незапослемих и неквалификованих радника no 
градовима. 

Кад говорим o земљорадши, ja никако no ски- 
дам са у.ма да у нашем лруштву има n других кла- 
са n да на овај начпп ne показујем пикакву ana- 
тију према њима, Beh папрогив да полазим само од 
најмногрбројније којој као таквој n трсба највише 
пажње n посветити. 

Господо иароднн послапици, исгакнуто je na- 
чело обезбеђења з&мл>орадника од елементарних 
пепогода. Негде no бановинама оно се и спроводи, 
али mije доволјНО пажње овом пптању IIOCBOIICHO. 
He трпи земљорадпик само од града, већ и од дру- 
пих пепогода: поплаве, суше, нерода воћа. O свему 
оном треба повести рачуна a законом o порезу 
греба ослободптп земљорадника од порезе na воћ- 
њаке и онда када ne роди a ne само када га еле- 
мепгарна непогода, град, задеси. Земљорадник na 
воћњак плаћа највећи порез и када овај не роди, 
и тр се често дешава. Тада он долази у немогућ- 
иост не само да плати порез пего и да се нахрапи, 
na отуда га у доба нерода треба овог пореза осло- 
бодити, јер тада баш нпкаква прихода и нема. 

Колико још велике пажње треба посветнтп на- 
iuuM селу у погледу његовог просвећпвања, хиги- 
јенског начина живота и социјалног збрињавања a 
специјално у питању заштите сточарства од зара- 
зних болестп, верујем да то схвата цео овај високп 
Дом, a Краљевска влада особито. A сада, заврша- 
вајући својс пзлагаше задржавам право да n у 
појединостима буџета говорим o прешним и неод- 
лбжним потребама уопште, a мога среза попаособ 
и нарочито. Ha крају 11зјавл>ујем да пмам пове- 
рење у Крал>евску владу и да liy гласати за буџет 
у пачелу, верујући да he Краљевска влада посве- 
титп пажњу овоме моме излагању. (Одобравање 
у цспгруму n na десници) 

Потпретседиик Алојзиј Михелчнч: Реч има 
народпи посланик г. Адам Mapnn. 
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Adam Marin: Gospodo narodni poslanici, hono- 
rirajući današnju izjavu u ekspozeju g. Ministra l'i- 
nainsija da Kraljevska vlada nastoji da bez raspi- 
sivanja novih poreza, bez premašavanja platežne 
moći naroda pokrije uvećane potrebe nažeg držav- 
nog i narodnog života, uprkos tome da cene naMli 
proizvoda padaju i na vanjskim tržištima, uveren da 
će Kraljevska vlada poduzeti, sve mere da se naša 
spoljna trgovina što više ojača li ida u dogledno 
vrenie dođemo i na domaćim i na vanjskim pijacama 
do što povoljnijih cena naše stoke i ostalih poljopri- 
vrednih produkata, ja ću se kao govornik iz Savske 
banovine ovaj put najviše zabaviti i najviše pažnje 
posvetiti onom pasusu deklaracije Kraljevske vlade 
koji ističe da će Kraljevskoj vladi biti naročita briga 
da reši hrvatsko pitanje. 

Verujte, gospodo narodni poslanici, da se niko 
ne bi više radovao od nas, koji smo jugoslovenski 
orijentisani da jednom dođe do bratskog i iskrenog 
sporazuma o kome se tako mnogo neiskreno dekla- 
mira, ali poznajući prilike sa terena, iz stvarnosti a 
ne samo iz novina i od raznih eksperata kako to oni 
ovde prikazuju, ja se lično bojim da do nekog ko- 
načnog .pravog, i realnog sporazuma neće doći, jer 
nema sa druge strane koja to pitanje toliko ističe 
i od njega tako rekuć živi, dovoljno razumevanja 
predusretljivosti i iskrenosti. 

Za nas koji smo jugoslovenski orijentisani, koji 
stojimo na stanovištu državnog i narodnog jedin- 
stva, taj problem je u glavnom rešen već stvaranjem 
ove države, a u pojedinostima mogao bi se dalje 
razrađivati i dopunjavati samoupravama većih i ma- 
njih jedinica. 

No ipak mi ne smemo kao noj turiti glavu u 
pesak i ne videti da oko nas ima ljudi drugih gle- 
dišta i nazora o uređenju naših međusobnih unutra- 
šnjih odnosa, koja isto tako ako su iskrena moramo 
poštovati. 

Nas boli kada se kod nas govori o Hrvatima da 
se pri tome misli samo na pristaše dr. Mačeka, a 
nikada se ne pomišlja na to da i u našim redovima 
iniade Hrvata i to najboljih Hrvata, koji su jedini 
doprineli svoj obol kod stvaranja ove države, prema 
kojoj su se pristaše HSS neprijateljski držale, a i 
danas su ti Hrvati oni koji imaju smelosti da svoja 
načela otvoreno propovedaju ne obzirući se na hu- 
škanje  protiv  njih zavedenih  korteša. 

Istina je do duše da se danas pod vodstvom dr. 
Mačeka nalazi velika većina Hrvata koje milom koje 
silom, jer kad bi znali gospoda narodni poslanici sve 
metode kojima se oni u svojoj demagogiji služe, a 
da im pri tome vrlo često idu na ruku svesno ili 
nesvesno i same vlasti ondai se ne bi čudili da je 
danas uz Mačeka tako veliki broj Hrvata, već bi se 
više čudili da u opšte još imade jugoslovenski ori- 
jentisanih Hrvata. Šta hoće dr. Maček sa tim tako 
zvanim hrvatskim pitanjem? Ja mislim da bi mesto 
hrvatsko pitanje bilo zgodnije da se to nazove Mač- 
kova zagonetka, koju ni sam dr. Maček ne zna da 
reši. To pitanje postavlja se pred našu državu kao 
što se nekad postavila pred grad Tebu mitološka 
sfinga, koja je proždirala sve, koji nijesu znali od- 
gonetnuti zagonetku: Što ide u jutru tronoške, u 
podne dvonoške, a u veče četvoronoške. 1 kad je 
Edip resio zagonetku sfinga se skotrljala u provaliju 
i Edip je resio Tebu velike nesreće i oslobodio je. 
Dao Bog da i naš premijer reši tu zagonetku. (Gla- 
sovi sa levice:  Koji  premijer?) Pa zna se ko je da- 

našnji premijer, — da reši hrvatsko pitanje i Jugo- 
slaviju oslobodi jednom večnih unutraišnjih trzavica. 
Zašto sam naveo da i sam dr. Maček ne zna kako 
bi da reši hrvatsko p tanje i da je to i za njega za- 
gonetka. Ла ću to dokazati i/, ,,konstatacija i zaklju- 
čaka sednice Hrvatskog narodnog zastupstva odr- 
žane u glavnom' gradu Zagrebu dana 15 sječna 1939 
godine," — gde se oni pozivaju čas na pravo na- 
rodnog samoodređenja, a čas na hrvatsko državno 
pravo, koje se je i prije rata de jure priznavalo, 
a to se jedno sa drugim kosi. „To je (hrvatsko) 
pravo da bude gospodar sam na svojem teritoriju, 
(Prigovori  sa  levice  i  protesti). 

Претссдиик Мнлан Симоиовић: Молии госпо- 
дина говорника да не полемише са господом по- 
сланицима са левице.   . 

Adam Marin (nastavlja): koji je to hrvatski te- 
ritoriji to ni dr. Maček ni hrvatsko narodno zastup- 
stvp ne kaže, jer se ni oni u tome svi ne slažu. 
(Dr. Branko Ćubrilović: Zna se koje je hravtska teri- 
torija!) Da te čuje dr. Maček.šta kažeš on bi te isklju- 
čio iz savezništva. Dok su jedni za to da Hrvatska bude 
samo dve banovine, drugi idu tako daleko da kažu da 
u Hrvatskoj mora da bude sve ono što je nekada bilo 
pod Austrougarskom. Prema tome ostaje samo ono 
što je bila pre bivša Srbija kao zasebno a sa privo- 
lom Sekule Drljevića i Crna Gora bi imala da pod- 
padne pod tu tobožnju veliku Hrvatsku. Dalje se 
navodi: „Međutim se prevarom i silom prešlo pot- 
puno preko gore navedenoga prava hrvatskoga na- 
roda za oživotvorenje toga prava u čemu je nailazio 
na stalni otpor ne samo nametnute državne vlasti 
nego i ostalih srpskih političkih faktora. 

Dakle, njemu je nametnuta državna vlast. Nikada 
nisu priznali državnu vlast, jer ne smatraju državu za 
svoju. A koji su to ostali srpski politički faktori? 
(Dušan Branković: Ле li to u duhu sporazuma? — 
Zagof i prigovori na levici.) 

Претссдипк Милан Симоновић: Господо ca ле- 
вице, молим nac да ne прекидате говпрника. Го- 
сподин Марин говори у своје име. 

Adam Marin (nastavlja): U tim svojim zaključ- 
cima od 15 januara 1938 godine oni dalje kažu: „Ali 
je prirodno i razumljivo da prosvećeni narod ne može 
bezkraja i mirno podnositi da mu se osporava pravo 
na opstanak i slobodu, te da mu se silom dokračjuje 
pravo da sam odredi svoju sudbinu u slobodnoj za- 
jedinci slobodnih naroda". (Žagor i prigovori na le- 
vici. — (Dušan Branković: Jeste li Vi za sporazum?) 
Jeste, ja sam prvi za sporazum. Ja sam isto tako 
Hrvat kao i Srbin, jer sam Jugosloven, a oni koji se 
ne smatraju Jugoslovenima tako ne smatraju. 

U tim zaključcima dalje se kaže: „ Hrvatski je 
narod i na ovim izborima pokazao, kao i u svim 
drugim manifestacijama . . . (Jedan glas na levici: 
Malo evoluiranje!) Da, izgleda da su ovde malo evo- 
luirali. 

U zaključcima koji su doneti 15 januara na kraju 
se čak preti ustancima i bunama. Međutim, ipak kao 
da se pokazuje malo evoluiranje, iako još nije pot- 
puno napredovanje, nema još onoga mosta za spo- 
razum. 

Evo šta „Hrvatski dnevnik" od 24 veljače 1939 
godine piše: „Riješenje hrvatskog pitanja može bili 
samo u tome, da hrvatski narod postane gospodar 
u svojoj kući i u svojoj domovini. Kao put za rije- 
šenje hrvatskog pitanja  unutar granica ove  državne 
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zajednice označuje se i cesto spominje riječ spora- 
zum. Krivo je pomisliti, da sporazum znači riješa- 
vauje hrvatskog pitanja na temelju jednog stanja, 
s kojim hrvatski narod nema ništa zajedničkog, a 
koje stanje trajno već 20 godina povlašćuje jednoga 
od pregovarača". 

Znači  nisu zadovoljni sa sadašnjim stanjem. 
Gospoda od opozicije, video sam to danas, pre- 

bacuju nam Hitlera. Međutim, u „Hrvatskom dnev- 
niku" se iznosi kao uzor za rešenje hrvatskog pi- 
tanja rešenje češko-slovačkog pitanja, a mi znamo 
ko je tu i te kako imao udela. (Žagor i prigovori na 
levici.) 

Mačeku je ideal kako je rešeno čeho-slovačko 
pitanje i kaže ovako u „Hrvatskom dnevniku": „Ni 
jedan pametan državnik u ovako nejasnom vremenu 
ne čeka u želji, da mu za uzor služi bivša, od više 
naroda složena, centralistička Ceško-slovačka repu- 
blika. Danas, kada se- na život i smrt između sebe 
bore dva međunarodna gorostasna bloka, dvije opreč- 
ne ideje ili dva protivna pojma vladavine odozdola 
ili odozgora, stvara se kod manjih naroda uvjerenje. 
da je u takvim prilikama neodgodiva potreba, da u 
takovim složenim državnim zajednicama pretstavnici 
pojedinih naroda sporazumno riješe sva sporna dr- 
žavna pitanja, koja zasijecaju u bit i daljni opstanak 
takve zajednice." 

„Hrvatski seljački narod unatoč toga ipak sma- 
tra da se i s druge strane pokušava pokrenuti jedno 
veliko djelo k putu smirenja, pa očekuje, da 'če se 
Pokazati dobra voljfl i vjeruje, da će se s druge strane 
učiniti sve, da se zaista pripremi podloga za neod- 
Krodljivo riješenje pitanja, o kojima ovisi daljni op- 
stanak ove državne zajednice. Hrvatski narod' preko 
svojih narodnih zastupnika dao je jednodušno punu 
ovlast svome narodnom vodi dr'. Vlatku Mečku, da 
stvori takva utanačenja, koja će biti jemstvo hrvat- 
ske slobode i temelji socijalne pravde'4. 

Gospodo narodni poslanici, ja sam već u po- 
četku istakao da bi smo mi želeli" taj sporazum i da 
smo mu istinski odani, baš mi Srbi koji živimo u tim 
krajevima, da bismo radosno pozdravili kad bi došlo 
do sloge i do sporazuma, da se jedanput skine tat 
problem, da naša država ojača unutra, pa bi tako 
naša zemlja bila mno^o jača i spolja. Ali ja kažem 
da s protivne strane izgleda tla želje za tim spora- 
zumevanjem nema. Ja to zaključujem prema onome 
šta se govori masama. Masama se govori drugojače, 
a drugojače Beogradu. Tamo se kaže: Srbe ćemo ote- 
rati na Kosovo ako dotle do slobodne Hrvatske. Go- 
spodo, vi smatrate gospodina Mačeka i njegovu stran- 
ku kao idealnu demokratsku, a ja vam, gospodo, 
mogu navesti bas primere koji dokazuju suprotno 
tome. 

Članovi »Gospodarske sloge« dolazili su sa bn- 
džama pred radnje onih koji nisu glasali za g.dr. Ma- 
čeka, i niko nije smeo uči u te radnje. Je li to slo- 
boda i demokratija? Pretstavniku moje liste uoči 
dana izbora naterali su kola u žito. Je li to čuvanje 
Hčinog imetka? U selu Đurđicu, u srezu koji je su- 
sedan mome srezu, trebala su da dođu srpska sela 
na birališta, ali članovi te Zaštite poneli su bili šila i 
igle i boli su šilima ljude za koje su znali da neće 
glasati za g, dr. Mačeka. Uopšte ni jedan Srbin nije 
mogao glasati. Ja imam toliko dokaza da je ljudima 
pripreceno da će im hiti zapaljene kuće. Ima" mesta 
iz   kojih   m   jedan   Srbin   nije   mo^ao   da   dođe   da 
glasa. 

U moje mesto na dan izbora došla je bila Na- 
rodna zaštita, koja je brojala oko stotinu ljudi. Ta 
Narodna zaštita pojavila se na biralištu u Koprivnici 
i njihova grupa od stotinu ljudi marširala je доге i 
dole, levo i desno i na taj način pokazivala da imaju 
vlast u svojim rukama, i to^a dana niko se od žan- 
darma nije pojavljivao. Svi ljudi u mestu pa i Srbi 
pod terorom te satnije morali su da glasaiju i pro- 
tivi! svoje volje za listu dr. Mačeka. Pa je li to, go- 
spodo, demokratija? M;, gospodo, u državi, kao što 
znate, imaono svoju vojsku i ja vas pitam, šta će 
nam ta druga vojska. U mome mestu Koprivnici, ja 
čujem svaki čas trube na zbor. Pravi se alarm. Zašto 
se praivi ta mobilizacija, zato da bi se videlo kakav 
će biti taj ustanak. (Protesti na levici). To je fašizam. 
To je glajhšaltovanje. Oni nisu demokrate, jer traže 
i od ženskih društava da moraju biti njihova — stra- 
načka. 

Ipak, gospodo, pored svega toga ja sam i napred 
kazao da niko ne bi bio srećniji od nas koji živimo 
u onim krajevima gde su pomešani Srbi sa Hrvat m.i, 
da bi mi bili najsrećniji kad bi se to pitanje skinulo 
sa dnevnoga reda. Ali, gospodo, kako oni to prika- 
zuju, i šta oni smatraju pod tim slobodama? 

Naš narod i naš svet kad bi dosto do te slobode, 
kao i Hrvati koji su ju^oslovenski orijentisani, više 
se boje da dođe do tih sloboda no od tuđina. Ta 
masa kod nas, ona je loše vaspitana i njihovi ljudi 
drugojačije se prikazuju ovde, a drukSe se prika- 
zuju i govore na terenu. Oni kod tih masa prikazuju, 
da kad bi došlo do slobode, da će onda Hrvati 
proterati Srbe na Kosovo. Ovih dana vidimo da „Ob- 
zor" mnogo napada Srbe zbog toga, što, veli, nema 
proporcije kod postavljanja) činovnika. Međutim. 
gospodo, ja ću vam navesti jedan primer, kako je 
bilo u Osječkoj oblasti, dok je bila na upravi Hr- 
vatska seljačka stranka. Tada je, gospodo, u Osječ- 
koj oblasti, gde je jedna trećina Srba, uprava bila u 
rukama Hrvata od 66 činovnka, koliko ih je tamo 
bilo postavljeno, a ni jedan nije bio Srbin. Tako isto 
i na svakome drugom mestu nije se postavljalo n 
jednoga. Prema tome oni tako misle sudeći po sebi 
i oni misle da se i u našoj drž.avi postupa tako. Oni 
SU dali i lažne statistike. Tako je u Zemunu tenden- 
ciozno izišla i jedna knjiga gde se prikazuje kako 
se Srbi zapostavljaju. Međutim, mi ne treba da nac 
sedamo onima koji hoće da tim lažnm statistikama 
Sire mržnju između braće. Mi morauno stati na gle- 
dište da smo mi jedan narod i ne smemo Redati da 
li je na nekome mestu jedan ili dva vše iz jednoga 
plemena. 

Ja mislim dai sam o ovome pitanju dosta go- 
vori©, a sada ću preći na neko drugo pitanje. Ima 
takode pitanja koja nas isto tako interesuju, л to 
je pitanje činovn'čko, i ja bih zato stavio Kraljev- 
skoj vladi na dušu, ako bude bilo prilike da dođe 
do tofja, da vrati dodatak na skupoću suprugama <>že- 
njenih  činovnika. 

Ali ima još nekoliko pitanja koja su u vezi sa 
ovim. .ledno od tih pitanja je i to što imamo mnogo 
neopskrbljene ženske dece. Na primer mnogi od či- 
novnika imaju po petoro i šestoro dece i ta deca ne 
mogu dobiti nameštenja. Treba se s to^a postarati da 
se i ovaj problem na neki način reši. Mnoiji kažu: pa 
neka se ta ženska deca udaju. 1 ja bih to rekao, ali 
nemaju za ko^a da se udaju. 

Dalje, jedno od ovih pitanja je i to što u pogledu 
plate postoji velika razlika između činovnika koji su 
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početnici u službu i onih koji već imaju nekoliko godi- 
na službe. Početnici su kod nas tako slabo nagrađeni 
da ni jedan od njih ne može da se ženi. Oni, kao što 
rekoh, imaju tako male plate i ako često puta vrše 
iste dužnosti koje vrše i ostali činovnici sa više godina 
službe. Treba ,dakle, i ovo pitanje preštudirati i omo- 
gućiti početnicima povećanje njihovih plata da se 
mogu ženiti, te da se na taj način reši i ovaj problem 
našeg neuposlenog ženjskiuja koje je većim delom 
neopskrbljeno ,a naročito intelektualke, zato Sto ne 
mogu dobili službu. 

Gospodo narodni poslanici, u uverenju da će se 
Kraljevska vlada založiti da se ovaj problem hrvat- 
skog pitanja a i svi ostali problemi povoljno rošc, na- 
ročito poljoprivredni problemi, kao što je na primer 

problem izvoza naše stoke, kako bi se ona što bolje 
mogla unovčiti, ja izjavljujem poverenje Kraljevskoj 
vladi i glasaču za ovaj budžet. (Odobravnje u centru- 
mu i na desnici). 

Претседиик Милап Симоновић: Закључујем 
данашњу седницу. Kao дневни ред за наредну сед- 
ницу предлажем; Продужење претреса у начелу 
извештаја финансијског одбора o предлогу буџета 
државних расхода u прихода са предлогом Финан- 
сијског закона за буџетску 1939/40 годину 

Прима ли Народна скупштина onaj дневни 
ред? (Мрима) Данашњу седницу, са вашим при- 
станком, закључујем, a наредну седницу заказујем 
за сутра >■ 9 часова upe подне. 

Седница je заклЈучена у И)..г)() часова. 




